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ОРМАН ӨРТІНЕ 
ДӘРМЕН БАР МА?

�азір ел 
аума�ында ор ман 

�рті тым к�бейіп 
бара жатыр. К�н 

к�рт ысы�ан 
�а  зіргідей уа�ытта 

жай�ал �ан �алы� 
нуды� бір-а� сәтте 

к�лі к�кке �шуы 
бек м�мкін. Дәл 

б�лай жал�аса 
берсе, таби�атты� 

иен бай   лы�ынан 
к�з жазып 

�алуы  мыз да 
�ажап емес. 

ҰЛЫҚ РӘМІЗДЕР ҰЛЫҚТАЛҒАН КҮН 
Президент �асым-Жомарт 

То�аев елордада�ы «Атамекен» 
этно-мемориал кешенінде �ткен 
Мем лекеттік ту к�теру рәсіміне �а-
тысты. Е� алдымен, ��рмет �а-
рауылы ротасыны� басты�ы рәсімге 
дайынды�ы ж�нінде Президентке 
рапорт берді. Содан кейін Мемле-
кет тік ән�ран шыр�алып, К�к бай-
ра�ымыз к�терілді. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
жиналған қауымды мемлекеттік рәміздер 
күнімен құттықтап, олар егемендік пен 
елдіктің ең басты белгісі екенін атап "тті.

– К"к байрағымыз, Елтаңбамыз және 
&нұранымыз – күллі халқымызға қастерлі 
нышандар. Біз үшін тәуелсіздік – ең 
қымбат құндылық, ал туымыздың асқақ 
желбірегені – аса биік мәртебе. Батыр 
бабаларымыз сын сағатта әрдайым бір 
тудың астында жиналған. Б"рілі байрақ 
күллі түркі жұртын біріктірген. Абылай 
ханның ақ туы бүкіл қазақтың басын 
қосқан. Алаш туы арыстарымыздың 
жігерін жанып, намысын қайраған. Біз 
бабаларымыздың даңқты жолын жал-
ғастырып келеміз. Байрағымыз Біріккен 
Ұлттар Ұйымының т"рінде тұр. Оны 
ғарышкерлеріміз к"к жүзіне к"терді. 
Альпинистеріміз әлемнің ең биік шың-
дарына орнатты. Спортшылар жеңіс 
тұғырынан желбіретіп, &нұранымызды 
шырқатты. Күллі әлем Қазақ елін к"к 
байрағына қарап танитын болды, – деді 
Мемлекет басшысы.

Президент қастерлі нышандарымызды 
құрметтеу әрбір азаматтың перзенттік 
парызы екеніне назар аударып, бүгінгі 
салтанатты рәсімнің тағылымдық мән-
маңызына тоқталды.

– Біз асыл құндылықтарымызды аяқ 
асты етуге жол бермейміз. Биыл мемле-
кет тік рәміздерді қорлаған адамдарды 
жаза лау шаралары күшейтілді. Түсіндіру 

жұ мыстарына ерекше к"ңіл б"лініп 
жатыр. Отаншылдық мемлекеттік рәміз-
дерді қастерлеуден басталады. Біз ұлттық 
ны шандарымызды ұлықтау арқылы "ске-
лең ұрпаққа үлгі-"неге к"рсетеміз. Олар ды 
отансүйгіштік, жасампаздық рухта тәрбие-
лейміз. Сондықтан бүгінгі салта нат ты 
рәсімнің тағылымдық, тәрбиелік мәні 
айрықша, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Президент мемлекет-
тік рәміздер тарихымызды, "зіндік бол-
мысымызды және халқымыздың жарқын 
болашаққа ұмтылысын айғақтайтынын 
атап "тті.

– Мемлекеттік рәміздерде бүкіл Қа-
зақстан халқын біріктіретін, жалпыұлттық 
бірегейлігімізді нығайтатын құдыретті 
күш бар. Айтулы мерекелер мен әлемдік 

дүбірлі спорт сайыстарында жеңіске 
жеткен кезде жүрегімізде Отанға деген 
сүйіспеншілік оты лаулап, елімізге деген 
мақтаныш сезімі пайда болады. К"к 
бай рағымыз, Елтаңбамыз және &нұраны-
мыз – мемлекетіміздің мәртебесі, хал-
қымыз дың ар-намысы. Олар алға қарай 
нық қадам басып, биік мақсаттарға қол 
жеткізу жолында күш-жігер береді, – деді 
Президент.

Салтанатты рәсім барысында жоғары 
әскери оқу орындарының 12 үздік түлегі 
Қазақстан Президенті – Қазақстан 
Республикасы Қарулы Күштерінің 
Жоғарғы Бас қолбасшысының қолынан 
офицерлік шен алды.

Шара соңында Мемлекеттік күзет 
қызметінің, Қорғаныс және Ішкі істер 
министрліктерінің Құрмет қарауылы 
роталары Президент пен жиналған 
қауым алдынан салтанатты маршпен 
жүріп "тті.

Ту к"теру рәсіміне Парламент 
Мәжілісінің т"рағасы Ерлан Қошанов, 
Премьер-министр &лихан Смайылов, 
Мемлекеттік кеңесші Ерлан Қарин, 
Президент &кімшілігінің Басшысы 
Олжас Бектенов, мемлекеттік органдар 
басшылары, Үкімет мүшелері, Парламент 
депутаттары, Мемлекеттік рәміздер мен 
ведомстволық және оларға теңестірілген 
"зге де наградалар геральдикасы мәсе-
лелері ж"ніндегі республикалық комис-
сия мүшелері, жоғары әскери оқу орын-
дарының курсанттары мен олардың 
туыстары қатысты.

Ішкі істер министрлігі жол-к�лік о�и-
�аларына �а тысты жа�дай ды� жыл сайын 
к�рделеніп жат�анын мойындады. �аза�-
станда жол апаттары к�бейді. Оны� 
12 пайызы адам �лімімен ая�талыпты. 
4сіресе, �аза тап�андарды� ара сында 
кәмелетке толма �ан дарды� �лесі басым. 
Па трульдік полиция нашар жабды�тал�ан-
ды�тан, жол ж�рісі �а�идаларыны� са�-
талуын �ада�алау боса� сы�ан. Шал�ай 
ор на лас�ан жол дарда�ы апатта білікті 
к�мек к�рсетуді� «алтын са �ат» �а�идасы 
са� талмай ды. 
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БАЛМҰЗДАҚ БИЗНЕСІНЕ 
БАЙЫППЕН ҚАРАЙЫҚ

Жаз келгелі сал�ын тәтті сусын мен бал-
м�з да�ты� саудасы ж�ре бастады. Со��ы 
к�ндері елімізді� солт�стігінде де сынап 
ба�аны +40Co-�а біра� жетті. Сал�ындауды� 
бір тәсілі саналатынды�тан �лкенні� де, 
кішіні� де �олынан пломбир, вафелді не-
месе эскимо балм�зда�ын к�ресіз. Оны 
д� кендегі то�азыт�ыш с�ресінен та�дайсыз, 
болмаса саяба�та не к�шеде сатылатын 
��йылмалы балм�зда�ты� дәмін татасыз. 
Ендеше о�ырман�а еліміздегі балм�зда� 
на ры�ыны� мәліметтері мен �німді та�дау-
да�ы басты талаптарды �сынуды ж�н к�рдік.

СОТ ЖҮЙЕСІН ЖАҢҒЫРТУ 
ЖҰМЫСЫ ТАНЫСТЫРЫЛДЫ

КИНО ҚҰНДЫЛЫҚТАРДЫ 
НАСИХАТТАЙДЫ

Президент �асым-Жомарт То�аев Жо-
�ар�ы Сот т�ра�асы Асламбек Мер �алиев ті 
�абылдады.  

Мемлекет басшысына сот жүйесін жаңғырту 
жұ мысының барысы таныс тырылды.

Жоғарғы Сот т"рағасы сот пен судьялардың 
тәуелсіздігін қам тамасыз ету, судьялар кор пусын 
білікті заңгерлермен ны ғайту, сондай-ақ сот үдері-
сінде азаматтар мен бизнеске берілетін кепіл дікті 
күшейту міндеттерінің орындалуы ж"нінде айтты.

Сонымен қатар Президентке сот қызметін 
аналитикалық тұр ғыда күшейту, облыстық сот 
т"рағаларының жауапкершілігін арттыру үшін 
қабылданып жатқан  шаралар ж"нінде мәлімет 
берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаев сот жүйесіндегі ре-
формаларды сапа лы жүзеге асыру және қоғамның 
соттарға деген сенімін арттыру, сондай-ақ 
азаматтардың құқығын қорғауды күшейту жұ-
мыстарын жалғастыру маңызды екеніне назар 
аударды.

Мемлекет басшысы �а за�станны� е�бек 
сі�ірген �айраткері Самал Еслямо ваны 
�абылдады.  

Кездесу бары сында отандық театр "нері және 
кинематография саласын дамыту мәселелері 
талқыланды.

Президент қоғамның рухани дамуында театр 
мен кино маңыз ды р"л атқаратынына тоқталып, 
аталған салаларға мемлекет тара пынан тиісті қолдау 
к"рсетіліп жатқанына назар аударды.

Мемлекет басшысы отандық фильмдерде 

тарихымызды, мәде ниетімізді дәріптеуге, жас-
тардың бойында патриотизм сезімін қа лып-
тастыруға, рухани-адамгер шілік құндылықтарды 
наси хат тауға баса мән беру қажет екенін атап "тті.  

>з кезегінде Самал Еслямова Президентке 
"зінің  алдағы шы ғармашылық жоспары, отандық 
"нер саласын дамытуға қатысты ұсыныстары 
туралы айтты.

Мемлекет басшысы Қ.Тоқаев ұлт мәдениетін 
танытуға үлес қосып келе жат қа ны үшін актриса 
Самал Еслямова ға алғыс айтып, шығармашылық 
табыс тіледі.



№62 (4310) 
6 МАУСЫМ 2023 СЕЙСЕНБІ2 САЯСАТ

ӨҢІРЛЕРДІ 
ӨГЕЙСІТПЕУДІҢ ҚАМЫ   

Мәжілісте 
азастан Республикасыны� елді мекендеріні� ��ірлік стандарттар ж�йесі 
туралы �кімет са�аты �тті. К�нтәртібіндегі мәселе бойынша $лтты экономика министрі 
&лібек 
уантыров баяндама жасады.

Мәулен �шімбаев Бейбарыс сұлтан ның есімі 
жаһан тарихына дана әрі әділ билеуші, ұлы 
қолбасшы ретінде алтын әріппен жазылғанын атап 
"тті. Сондай-ақ ол Бейбарыстың 800 жылдығы қазақ 
халқы мен мысырлықтар үшін мәні терең, маңызы 
зор оқиға екенін тілге тиек етті.

«Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт Кемел-
ұлы Тоқаев Бейбарыс сұлтанның 800 жылдығына 
арналған іс-шараларға қатысушыларға "зінің жылы 
лебізін жолдады. Мемлекет басшысы бұл мерей-
тойды жоғары деңгейде атап "туге баса мән беріп 
отыр. Мерейлі дата аясында 600-ден астам іс-шара 
ұйымдастырылады. Оның бір б"лігі Мы сыр жерінде 
"ткізіліп жатыр. Жалпы, екі халықтың байланысы 
тереңнен тамыр тартады. Соның бір бастауында 
Мысыр шежіресіндегі мәмлүктер кезеңі тұрғаны 
белгілі. Оның ішінде Бейбарыс сұлтанның есімі 
ерекше аталады. Ол – мемлекет басқару ісінде дана 
шешімдерімен дараланған билеуші. Ұлы қолбасшы 
Мысырды басқарып тұр ған кезінде мешіт, медресе-
лер салдыруға, елдің рухани іліммен бірге ғылым-
білімді де қатар иге руіне үлкен к"ңіл б"лді. Бүгін 
күрделі ж"ндеуден кейін қайта ашылып отырған 
«Сұлтан Аз-Заһир Бейбарыс» мешіті Мысыр мен 
Қазақстан үшін ғана емес, ислам әлемі үшін де 
бірегей мәдени мұра екені анық. Сондықтан оны 
қайта қалпына келтіру – әлемдік тарих пен мәдениет 
үшін маңызды оқи ға», – деді Мәулен �шімбаев.

Сонымен қатар Палата Спикері екі ел арасын-
дағы ынтымақтастықты нығайтуға үлкен үлес 
қосқаны үшін Қазақстан Президентінің Жарлы-
ғымен �л-Азһардың Жоғарғы имамы, шейх Ахмед 
ат-Тайеб І дәрежелі «Достық» орденімен және 
Мысыр Парламенті Сенатының Т"рағасы Абдель 
Уахаб Абдель Разек ІІ дәрежелі «Достық» орденімен 
марапатталғанын айтты. Сондай-ақ екі халық 
арасындағы мәдени-рухани байланыстың аясын 
кеңейту жолында белсенділігімен танылған Мы сыр-
дың басқа да бірқатар дін, мемлекет және қо ғам 
қайраткерлері Қазақстан Республикасының мемле-
кеттік наградаларымен марапатталды.

<з с"зінде Мәулен �шімбаев Қазақстан мен 
Мысыр Араб Республикасы арасындағы достық пен 
сенімге негізделген дипломатиялық қарым-

қатынасқа 30 жыл толғанын атап "тті. Сонымен 
қатар "зара ынтымақтастықтың нығаюына, бірін ші 
кезекте, екі елдің мемлекет басшыларының жо ғары 
деңгейдегі байланысы ықпал етіп отырға нына назар 
аударды.

Сонымен қатар Мәулен �шімбаев �л-Азһар дың 
Жоғарғы имамы, шейх Ахмед ат-Тайебпен екіжақты 
кездесу "ткізді. Кездесуде тараптар конфессияаралық 
диалогты дамытудың маңызды мәселелері мен 
перспективаларын талқылады. Палата Спикері 
Қазақстан мен �л-Азһарды ұзақ уақыттан бері 
жалғасып келе жатқан қарым-қаты нас пен әлемде 
бейбітшілікті дәріптеу жолындағы ортақ идеялар 
байланыстыратынын айтты. Осы ретте шейх Ахмед 
ат-Тайеб былтыр Астанада "ткен �лемдік және 
дәстүрлі діндер лидерлерінің VII Съезіне белсенді 
қатысқанын атап "ткен ж"н.

«�л-Азһар әлемнің рухани дамуында маңызды 
р"л атқарады. Сіз бейбітшілік пен келісімді сақтауға 
арналған жаһандық деңгейдегі бастама ларға 
белсенді қатысып келесіз. Осы ретте Қазақстан 
дінаралық ынтымақтастықты нығайтуға баса мән 
беріп отыр. Сіздің �лемдік және дәстүрлі діндер 
лидерлерінің Съезіне қатысуыңыз біз үшін үлкен 
қолдау болды. Аталған Форумның қоры тындысы 
бойынша Декларация қабылданғаны белгілі. Бүгінде 
сол Құжаттағы идеяларды іске асырып, дәріптеу 
үшін тиісті жұмыс жүргізіліп жатыр», – деді Мәулен 
�шімбаев.

Сенат Т"рағасы екі елдің тығыз байланы сын-
дағы маңызды бағыттардың тағы бірі теологиялық 
білім екенін тілге тиек етті. Бұл ретте қазақстандық 
дінтанушылардың ұзақ жылдар бойы �л-Азһар 
университетінде білім алып, біліктілігін арт тырып 
келе жатқанын айтқан абзал.

Сапар барысында Мәулен �шімбаев Мысыр 
Парламенті Сенатының Т"рағасы Абдель Уахаб 
Абдель Разекпен де кездесті. Кездесуде ол Мысыр 
Қазақстанның ислам әлеміндегі маңызды және 
сенімді серіктесі екеніне тоқталып, алдағы уақытта 
біздің ел к"пжақты байланысты одан әрі дамытуға 
мүдделі екенін жеткізді. Сенат Спикері "зара ын ты-
мақтастықты арттыру жолында парламент ара лық 
байланыстың р"лі маңызды екенін айтты.

«Соңғы жылдарда біздің елдеріміздің мемлекет 
басшыларының арқасында Қазақстан мен Мысыр 
арасындағы ынтымақтастық қарқынды дамып 
келеді. Осы орайда парламентаралық байланыс 
екіжақты "зара іс-қимылдың ажырамас б"лігі болып 
саналады. Біз Парламенттеріміздегі достық топ-
тарының жұмысын жандандыруға мүдделіміз. Осы 
ретте біздің депутаттарымыздың маңызды мәсе-
лелерге қатысты халықаралық ұйымдар алаңын дағы 
ұстанымдары к"біне сәйкес келіп жататынын атап 
"ткім келеді», – деді Мәулен �шімбаев.

Мәулен �шімбаев Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың бастамасымен елімізде де-
мократиялық үдерістерді нығайту үшін кешенді 
және жүйелі жаңғыртулар жүргізіліп жатқанын 
айтты.

Қазақстан Парламенті Сенатының Т"рағасы 
Мәулен �шімбаев Бейбарыс сұлтанның 800 
жылдығына арналған халықаралық ғылыми-тәжі-
рибелік конференцияға қатысты. Шара барысында 
Қазақстан және Мысыр ғалымдары баяндама 
жасады және "зара ғылыми байланысты одан әрі 
дамыту мәселелерін талқылады.

Мәулен �шімбаев алдымен түркіден шыққан 
даңқты билеушінің тұлғасы мен "мірін дәріптейтін 
ауқымды жиынды жоғары деңгейде "ткізгені үшін 
Мысыр басшылығы мен халқына Қазақстан 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаевтың алғысын 
және жылы лебізін жеткізді. Сондай-ақ Сенат 
Спикері Қазақстан мен Мысырдың ортақ тарихи-
мәдени мұрасын әрі қарай зерттеп, дәріптеу жо-
лында осындай ғылыми конференциялар "ткізудің 
маңызы зор екенін айтты.

Сондай-ақ ол қазақ даласында туып, Мысыр дың 
сұлтаны болған Бейбарыс түркі және араб жұртына 

ортақ аса к"рнекті тарихи тұлға екенін айтты. Соған 
байланысты әйгілі қолбасшының "мір жолын 
зерттеу әлемдік ғылым үшін де "зекті әрі маңызы 
жоғары іс екені с"зсіз.

«Біздің тарихи-мәдени байланысымыздың 
тамыры тереңнен бастау алады. Бейбарыс сұлтан-
ның тұлғасы соның жарқын дәлелі. Ол қазақ дала-
сында туып-"сіп, араб жерінде айтулы басшыға 
айналды. Бейбарыс секілді тұлғаның "мірі тарих 
ғылымы үшін "те маңызды екені с"зсіз. Сондықтан 
оның зерттеу және дәріптеу жұмыстарын одан әрі 
жалғастырудың маңызы зор деп есептейміз», – деген 
Мәулен �шімбаев бұл бағытта Қазақстан бірлесіп 
жұмыс істеуге мүдделі екенін атап "тті.

Палата Спикері ортақ тарих екі елдің байла-
нысын арттыра түсетінін айтып, алдағы уақытта 
Қазақстан мен Мысыр арасындағы мәдение-
гуманитарлық қарым-қатынас нығая беретініне 
сенім білдірді.

Сонымен қатар Мәулен �шімбаев Қазақстан-
ның Мысырдағы мәдениет күндеріне арналған 
шараға қатысты. Атап айтқанда, Каир қаласындағы 
«Cairo Opera House» опера театрында қазақстандық 
"нер жұлдыздарының қатысуымен гала-концерт 
"тті. Онда «Астана Опера» театрының солистері, 
Құрманғазы атындағы қазақ ұлттық халық аспап тар 
оркестрінің әртістері, «Салтанат» мемлекеттік би 
ансамблінің бишілері және тағы басқа "нер паздар 
"нер к"рсетті. Кеш барысында қазақ ком позитор-
ларының белгілі туындылары орындалды.

Еліміздің мәдениет күндері аясында қазақ хал-
қының дәстүрі мен "нерін дәріптейтін қол"нер 
ше берлерінің к"рмесі ұйымдастырылды.

МЫСЫРДАҒЫ МАЗМҰНЫ 
БӨЛЕК МЕРЕЙТОЙ  

Мемлекет басшысы 
асым-Жомарт Тоаевты� тапсырмасы бойынша 
азастан 
Парламенті Сенатыны� Т�ра�асы Мәулен &шімбаев Мысырда Бейбарыс с0лтан мешітіні� 
ашылу рәсіміне атысты. Іс-шара да�ты билеушіні� 800 жылды�ына орай 0йымдас-
тырылып отыр. Салтанатты жиын барысында Палата Спикерімен бірге &л-Аз4арды� 
Жо�ар�ы имамы, шейх Ахмед ат-Тайеб, дін �кілдері, сондай-а 
азастан мен Мысырды� 
мемлекет және о�ам айраткерлері с�з с�йледі.

Отырысқа т"рағалық еткен вице-спикер Аль-
берт Рау 2019 жылдан бастап ел тұрғындарының 
әлеу меттік жағдайын к"руге мүмкіндік беретін 
<ңірлік стандарттар жүйесі (<СЖ) енгізілгенін 
айтты. Алайда оның айтуынша, қабылданған шара-
ларға қарамастан, бүгінде бірқатар жүйелік, соның 
ішінде инфрақұрылымдық мәселелер шешімін 
таппай отыр.

«Қамтамасыз ету деңгейіндегі теңгерімсіздік 
мәселесі шешілген жоқ. Ауыл тұрғындарының "мір 
сүру сапасы қала тұрғындарынан әлдеқайда артта 
қа лып, негізгі тауарлар мен қызметтерге қол жет-
кізу дегі алшақтық азаймай отыр. Аумақтардың 
теңгерімді дамуы және халықтың "мір сүру сапа сы-
ның тұрақты "суі үшін қажетті жағдай жасау мемле-
кеттік және жергілікті атқарушы органдардың басты 
міндеті болуы тиіс», – деді А.Рау.

<з кезегінде Ұлттық экономика министрі 
�лібек Қуантыров "ңірлер әкімдіктерінің, мүдделі 
мемлекеттік органдардың, қоғамдық ұйымдардың 
ұсыныстары, сондай-ақ "ткен жылғы парламенттік 
тыңдаулардың қорытындылары бойынша ұсыным-
дарды ескере отырып, министрлік 2022 жылы 
<ңірлік стандарттар жүйесін жетілдіру бойынша 
ауқымды жұмыс атқарғанын атап "тті.

«Нәтижесінде, ағымдағы жылғы қаңтарда <СЖ-
ге тиісті "згерістер мен толықтырулар енгізіліп, 
<СЖ к"рсеткіштерін есептеуді бағалаудың жаңа 
әдістемесінің жобасы әзірленді. Нысандар мен 
қызметтердің тізбесі айтарлықтай кеңейтілді, елді 
мекендердің қосымша сыныптамасы жүргізілді. 
Бұдан басқа, <СЖ к"рсеткіштерін есептеудің жаңа 
әдістемесіне нысандар мен к"рсетілетін қызмет-
тердің сапасын сипаттайтын к"рсеткіштер қо-
сылды», – деп атап "тті министр. 

Мәжілістің Экономикалық реформа және "ңір-
лік даму комитетінің т"рағасы Нұртай Сабильянов 

қосымша баяндамасында <ңірлік стандарттар 
жүйесіндегі кемшіліктерге тоқталды. Оның ішінде 
ха лықты нысандармен және қызметтермен қамта-
масыз ету сапасын арттыру, жобаларды қаржылан-
дыруда жүйеліліктің болмауы, нысандардың құры-
лысын кейінге қалдыру секілді мәселелер бар.

«<ңірлік стандарттар жүйесінің келесі кемшілігі 
– орталық мемлекеттік және жергілікті атқарушы 
органдар арасында үйлестірілген іс-қимылдың 
болмауы. Мәселен, к"птеген негізгі сала бойынша 
уәкілетті органдар жұмыс атқарылды деп есеп беріп, 
одан кейінгі жұмысы жергілікті атқарушы орган-
дардың құзыретінде деп жауап береді. Бүгінгі таңда 
ауыл тұрғындарын сапалы ауызсумен қамтамасыз 
ету жағдайы "зекті күйінде қалып отыр. Ауыл мек-
теп тері мемлекет тарапынан ерекше назар ауда-
рылуын қажет етеді. Ауыл оқушыларының бәсекеге 
қабілеттілігін арттыру үшін ауылдық және қалалық 
мектептер арасындағы материалдық-техникалық 
базамен қамтамасыз ету тұрғысынан алшақтықты 
жою "те маңызды. Мемлекеттің эко номикалық 
қажеттіліктерінен жол құрылысы мен к"ліктік даму 
қарқыны айтарлықтай артта қалып отыр. Жергілікті 
жолдардың сапасыздығы ауылдық аумақтардың 
арасындағы байланыстың әлсіз болуына алып 
келеді және олардың экономикалық дамуына 
кедергі келтіреді», – деді мәжілісмен. 

«Бүгін біз министрдің баяндамасын, пікірлер 
мен депутаттардың сауалдарын тыңдадық. Жақсы 
пікірталас болды деп ойлаймын. Барлық ұсыныс 
ұсынымдарда жинақталады. Оларды апта соңына 
дейін Экономикалық реформа және "ңірлік даму 
комитетіне енгізуге мүмкіндік бар. Содан кейін 
оларды ресми түрде Үкіметке жібереміз», – деп 
талқылауды қорытындылады Мәжіліс т"рағасының 
орынбасары Альберт Рау.

 Астана халыаралы университетіні� 
педагогикалы коллежінде «Экологиялы 
мәдениетті арттыру, жастар мен балалар�а 
олайлы экожа�дай жасау�а ба�ыттал�ан 
кешенді шаралар» жобасын іске асыру 
бойынша баспас�з конференциясы �тті. 

Ақпарат және қоғамдық даму министрлігінің 
қолдауымен және «Азаматтық бастамаларды қолдау 
орталығы» КЕАҚ гранты аясында жүзеге асырыла-
тын жоба табиғат ресурсын тиімді пайдалану үшін 
қоғамда экологиялық жауапкершілік қалыптас-
тыру ды к"здейді. Іс-шараға экологтар, экобелсен-
ділер, қоғамдық экологиялық ұйымдар мен жалпы 
білім беру мекемелерінің "кілдері қатысты.

Соңғы жылдары елімізде "скелең ұрпақ арасын-
да экологиялық мәдениет қалыптастыру жайы жиі 
айтыла бастады. Мектептер мен жоғары оқу орын-
дарында экологиялық білім беру процесін кешенді 
жүзеге асыру, тіпті «Экология» пәнін енгізу мәселесі 
бірнеше жылдан бері күнтәртібінен түскен жоқ. 
Бұдан б"лек, жастардың экологиялық ой-"рісін 
дамы ту мақсатында түрлі жобалар қолға алынды. 
Эко логиялық мәдениетті арттыру, жастар мен бала-
ла рға қолайлы экожағдай жасауға бағытталған ке-
шен ді шаралар да осы мақсатты к"здейді. Кон-
ференцияны ұйымдастырушы – «Қазақстанның 
экологиялық қорының» президенті Айгүл �бду-
алиева жастар арасында экологиялық білімді дамы-
ту жобасының барысы туралы айтты.

«Бұл бүгінгі іс-әрекетінің жақын болашаққа 
әсерін ойлайтын адамдарға арналған жоба. <скелең 

ұрпақтың бойында экологиялық "мір салтын 
қалыптастыру аса маңызды, сондықтан жастарды 
жобамызға белсенді тартамыз. Жақында ғана плас-
тик жинауға арналған эко-акция "ткіздік. Мектеп 
оқушылары қайта "ңдеу үшін 100 келіге жуық 
пластик жинады», – деді ол.

Қор жетекшісінің айтуынша, жоба аясында 
Қостанай қаласында Neco базасында оқушыларға, 
колледждер мен жоғары оқу орындарының сту-
денттеріне арналған экологиялық орталық ашу, 
республиканың барлық облысында интерактивті 
тренинг "ткізу жоспарланып отыр. Ондағы мақсат 
– қоршаған ортаға, табиғаттың әртүрлі объектілеріне 
қатысты шешім қабылдағанда дұрыс экологиялық 
к"зқарас қалыптастыру, іс-әрекетінің нәтижесіне 
талдау жасау арқылы жас ұрпаққа ой салу. 

«Алдағы онжылдықта жастар климаттың "з-
геруі, құнды табиғи ресурстардың жетіспеушілігі, 
энергия тапшылығы, әлемді қоқыстан тазарту 
сияқты к"птеген мәселемен бетпе-бет келеді және 
экологияның мұндай проблемаларын қалай шешу 
керегін білуі керек. Жастарды табиғатты және қор-
шаған ортаны қорғау жауапкершілігіне үйретуіміз 
керек. Жыл сайын миллиондаған гектар орман 
"ртеніп, мыңдаған аң-құс "леді. Тек былтырғы 
�улиек"лдегі "рт 43 мың гектар орманды шарпыған. 
Орман қорының к"п б"лігі тілсіз жаудан зардап 
шекті. Біздің қор �улиек"лге 500-ден астам к"шет 
отырғызды, бұл аз. Орманның ахуалына бей-жай 
қарамайтындардың к"бейгенін қалаймыз. Экология 
адамға к"бірек мұқтаж», – деді ол.

Асыл ТҰМАР

ЭКОМӘДЕНИЕТ  
ЕРТЕҢІМІЗ ҮШІН 
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ҚОҒАМДЫҚ БАҚЫЛАУ АЗАМАТТЫҚ 
БАСТАМАҒА ЖОЛ АШАДЫ

ӨРІСТІ КЕҢЕЙТУГЕ 
ЖҰМЫЛАДЫ

Парламент Мәжілісіні� �ткен сәр-
сенбідегі жалпы отырысында «�о�ам-
ды� ба�ылау туралы» за� жобасы 
екінші о�ылымда ма��лдан�ан бо-
латын. Оны� негізгі ма�саты – �о�ам-
ды� ба�ылауды ж!зеге асыру ар�ылы 
Конституцияда к�рсетілгендей, аза-
маттарды� мемлекет ісін бас�ару�а 
тікелей �атысуына жа�дай жасау.  

 «AMANAT»  партиясы Орталық аппа-
ратының баспас�з залында осы тақы рыпқа 
қатысты баспас�з мәслихаты �тті.

Баспас�з конференциясында Парламент 
Мәжілісінің депутаттары, «AMANAT» 
партиясының фракция мүшелері Жұлдыз 
Сүлейменова мен Еділ Жаңбыршин, 
Ақпарат және қоғамдық даму министрлігі 
Азаматтық қоғам істері комитетінің т�рағасы 
Мадияр Қожахмет заң жобасын жан-жақты 
түсіндіріп �тті. Депутаттардың ең бірінші 
кезекте назар аудартқаны: Мәжіліс ұсынып 
отырған нұсқаның бұған дейінгі Үкіметтің 
нұсқасынан айырмашылығы жер мен к�ктей 
екені. Заң жобасы аясында 2 жыл жұмыс 
істеген жұмыс тобы үкіметтік нұсқаны 
барынша жетілдіріп шыққан. 5рине, бұл 
жолда оларға бүгінде Қоғамдық бақылаудың 
объектісіне айналып отырған мемлекеттік 
органдар мен квазимемлекеттік сектор 
ұйымдары, әсіресе, «Самұрық-Қазына» ұлт-
тық әл-ауқат қоры, Назарбаев интеллектуал-
дық мектептері сынды белді-белді мекеме-
лер мен тағы да басқа органдар едәуір қар-
сы лық к�рсеткен екен. Соған қарамастан 
Мәжіліс Т�рағасы Ерлан Қошанов бастаған 
жұмыс тобы табандылық танытып, азамат-
тық бастаманың заң тұрғысынан пәрмен-
ділігін арттыра түскен. Бір с�збен айтқанда, 
аталған заң жобалары мемлекеттік органдар-
дың, квазимемлекеттік сектордың  ашықты-
ғын қамтамасыз етіп, азаматтардың қоғам-
дық белсенділігін арттыруға бағытталған.

Сонымен, жаңа заң бойынша Қоғамдық 
бақылау қатысушылары – оның объектілері 
(тексерілетін) және субъектілері (тексеретін) 
болып екіге б�лінеді. Ол күшіне енген соң 
ел азаматтары 5 нысанды, яки жергілікті 
мемлекеттік және орталық органдарды, 
мемлекеттік органдар болып табылмайтын 
мемлекеттік мекемелерді, квазимемлекеттік 
сектор субъектілерін, дербес білім беру 
ұйым дарын және қызметі қоғамдық мүд де-
лермен байланысты орталық және (немесе) 
жергілікті атқарушы органдардың функция-
ларын орындаушы нысандарды �з бетінше 
барып тексере алады. Депутаттар кейін қо-
ғамның талап-тілегіне қарай бұл тізім кеңейе 
түсуі мүмкін екенін жоққа шығармайды. Ал 
қоғамдық бақылауды жеке немесе топ болып 
жүзеге асыруға болады. Тек 18 жасқа тол-
маған, �телмеген соттылығы бар, нарколо-
гиялық немесе психикалық есепте тұрған, 
бұрын сыбайлас жемқорлыққа қатысты 
құқықбұзушылықтар үшін, экстремистік 
және террористік қылмыстар жасағаны үшін 
қылмыстық жауаптылыққа тартылған адам-
дар жіберілмейді. Бұдан басқа, шетелдік 
қатысуы бар, сондай-ақ қолданыстағы заң-
намаға сәйкес қызметі тоқтатылған немесе 
тыйым салынған коммерциялық емес ұйым-
дарға шектеу қойылады.

«Бұл заң жобасы Мемлекет басшысының 
2020 жылғы 1 қыркүйектегі «Жаңа жағдайда-
ғы Қазақстан: іс-қимыл кезеңі» атты Қа-
зақстан халқына Жолдауында берген тап-
сырмасы бойынша әзірленіп отыр. Құжат 
қоғамдық бақылауды ұйымдастыруға және 
жүзеге асыруға байланысты қоғамдық қаты-
настарды реттеуге бағытталған. Мәселен, 
бұл заң жобасының қолданылу аясына 
конституциялық заңдар мен бірқатар заң 
жатпайды. Ал «Самұрық-Қазына» ұлттық 
әл-ауқат қоры мен оның еншілес компания-
ларындағы мемлекеттік әлеуметтік және 
ғылыми-инновациялық жобаларға, бюджет 

қаражаты есебінен іске асырылатын ұлттық 
жобаларға, сондай-ақ қор қайырымдылық 
к�мектеріне жүреді. Сондай-ақ Назарбаев 
интеллектуалдық мектептері және �зге да 
дербес білім беру ұйымдарын қоғамдық ба-
қылау объектілеріне жатқызуға қол жет-
кізілді. Мұның бәрі үлкен қиындықпен 
жү зеге асқанын атай кеткім келеді. Заңда 
оның «субъектілері мен объектілері», «жү-
зеге асыру кезіндегі мүдделер қақтығысы», 
«Қоғамдық бақылау тобының нәтижелері 
бойынша қорытынды құжат», «дәлелді 
жауап» сынды ұғымдар айқындалған. 
Тексеру процестері 3 негіз бойынша жүзеге 
асады. Олар – қоғамдық талқылау, қоғамдық 
мониторинг және қоғамдық сараптау. Бұл 
процестер кезең-кезеңімен немесе бір-
бірінен тәуелсіз жеке-жеке де жүзеге асуы 
мүмкін», – дейді «AMANAT» партиясының 
фракция мүшесі Жұлдыз Сүлейменова.

Оның айтуынша, Қоғамдық талқылау 
адамдардың шектеусіз тобының құқықтары 
мен заңды мүдделерін қозғайтын ҚБ 
объектілерінің актілері мен шешімдерін 
жария қарауды ұйымдастыру мақсатында 
�ткізілсе, қоғамдық сараптаманы осы ай-
тылғандарды талдау және қоғамдық бағалау 
мақсатында жүзеге асырады. Ал қоғамдық 
мониторинг кезінде олардың қызмет ба-
рысына бақылау жүргізіледі.

Қоғамдық бақылау мәселелері ж�ніндегі 
ілеспе заң жобасын әзірлеу кезінде 3 кодекс 
пен 10 заңға �згеріс енгізілген екен. Олар 
– Су кодексі, 5кімшілік рәсімдік-процестік 
кодекс, Экологиялық кодекс. 4 тарау, 
16 бап тан тұратын құжатта қоғамдық бақы-
лау  дың мақсаты мен межелері, мерзімдері 
мен шарттары, тараптардың құқықтары мен 
міндеттері айқындалған. Бұл жерде атап 

�тетін жайт, тексеруші азаматтар ҚБ объек-
тілеріне олардың жазбаша келісімі бойынша 
ғана бара алады. Сондай-ақ бір объектіге 
жасалатын қоғамдық мониторинг тердің 
арасы алты айдан кем болмауы тиіс. Тек-
серулер аяқталған соң қорытынды құ жаттар 
қабылданады. Оны ҚБ субъектілері 7 жұмыс 
күнінен кешіктірмей беруі керек, ал ҚБ 
объектілері оны 10 күн мерзімде қарап, 
дәлелді жауап жіберуі тиіс. Бұл ретте олар 
мән-жайларды жан-жақты, толық және 
объективті қарау үшін шаралар қабылдауға 
міндетті. Егер қорытынды құжатты қараудан 
бас тартқан жағдайда заңнамада белгіленген 
тәртіппен тиісті мемлекеттік органдарға 
шағым арыздар жіберіледі.

«Мұнда ең басты назар аударта кететін 
жайт – бұл заң азаматтық бастамалар ба-
ғытындағы алғашқы батыл қадам болғалы 
отыр. Сондықтан да оған аса сақтықпен 
қарап, к�птеген шектеуге баруға тура келді. 
Мәселен, мемлекеттік құпия, дербес дерек-
тер құпиялығы, қарулы күштер, қылмыстық-
атқару саласы, режимдік нысандар деген 
сияқты тағы да басқа регламенттерді сақ-
тадық. Бір жағы лобби құралына айналып 
кетпеуіне де баса мән бердік. Соның �зінде 
де к�птеген кедергіден �ттік. Десе де, бұл 
заңды табандылықпен қорғап шықтық. 
Сондықтан да оның жүзеге асуында да 
кедергілер болуы әбден мүмкін. Қалай 

болғанда да, біздің басты мақсатымыз – 
Қоғамдық бақылау объектілерінің шешім 
қабылдаған кезде қоғамдық пікірмен 
санасуына қол жеткізу, қазақстандықтардың 
олардың қызметіне деген сенімін арттыру, 
тиімділігін, айқындылығы мен ашықтығын 
қамтамасыз ету», – дейді Мәжіліс депутаты 
Еділ Жаңбыршин.

Заң жобасында петициялар институтын 
регламенттеу ж�ніндегі түзетулер де ен гі-
зілген. 5сіресе, 5кімшілік рәсімдік-процес-
тік кодексте (5РПК) қарастырылып отырған 
бұл �згерістер жалпыұлттық жоспарды іске 
асыру мақсатында әзірленген екен. Пе-
тицияны Қазақстан азаматтары арнайы 
интернет-портал арқылы бере алады. 5рине, 
қажет жағдайда қағаз жүзіндегі нұсқасы да 
сақталатын болады. Десе де, конституциялық 
ұстынға қауіп т�ндіретін жағдайлар бойын-
ша, мәселен республиканың басқару ны-
санын, әкімшілік-аумақтық құрылымы мен 
шекараларын �згерту, Сот т�релігі, ра-
қымшылық, Ұлттық қауіпсіздік сынды тағы 
да басқа мәселелер бойынша петициялар 
беруге тыйым салынады.

«Біздің министрлік талаптарға сәйкес 
келетін петицияларды сәйкестігі анықталған 
күннен бастап үш жұмыс күні ішінде интер-
нет ресурста орналастырады. Ал азаматтар 
петицияға қосылуын немесе оған қатысы 
бар екенін сол жерде пікір жариялау арқылы-
ақ білдіруге құқылы. Заң жобасы арқылы 
петицияны орналастыру үшін қажетті 
дауыстар саны 150-ден 50-ге дейін азайтылып 
отыр. Ал мемлекеттік органдардың петиция-
ны қарау мерзімдері: орталық мемлекеттік 
органдар үшін – 60 күннен 40 күнге, 
жергілікті атқарушы органдар үшін 20 күнге 
дейін қысқартылды. Мерзімді қызметтегі 

әскери қызметшілердің, сондай-ақ әскери 
оқу орындары шәкірттерінің �мір тұрмы-
сымен танысу үшін олардың отбасы мүше-
леріне әскери б�лімдерге, оқу орындарына 
бару құқығы берілмек. Бұрын мұндай құқық 
жоқ болатын. Петиция міндетті түрде қа-
рауға қабылдануы үшін 5 мыңнан 50 мың 
дауыс аралығындағы шектік мәнге жетуі 
тиіс. Петиция бойынша шешімді мемлекеттік 
органның бірінші басшысы ғана қабылдайды 
және жария етеді. Шекті мәнге жетпеген 
петиция құзыреті бойынша тиісті мемле кет-
тік органға, жергілікті �кілді және атқарушы 
органға жіберіледі және 5РПК-мен бел-
гілеген тәртіппен жеке хабарлама, үн қосу 
немесе ұсыныс ретінде қаралады», – дейді 
АҚДМ Азаматтық қоғам істері комитетінің 
т�рағасы Мадияр Қожахмет.

С�з соңында айта кетерлігі, осынау 
азаматтық бастамаға мемлекет тарапынан 
қаржы б�лінбейді. Қоғамдық бақылау оның 
субъектілерінің қаражаты және еліміздің 
заңнамалық актілерінде белгіленген �зге де 
к�здер есебінен жүзеге асырылады. Бұл лоб-
биге жол бермеу және қоғамдық бақылау 
объек тілерінің жүргізілген қоғамдық ба-
қылау нәтижелеріне ресми қатынасын 
болғызбауға бағытталған. Қалай жүзеге асар 
болса да, бұл еліміздің қоғамдық процес-
терінде орасан зор прогрессивті қадам 
болғалы тұр.

Соңғы жылдары Қызылорда 
облысында да жерге қатысты 
мәселе толастамай тұр. Облыс-
тың әр аумағынан жайылымға 
талас қан халықтың бас к�теруі 
с�зі мізге дәлел. 

Бұған дейін облысқа қарас-
ты Жаңақорған, Қармақшы 
және Сырдария аудандарында 
жерге таласқан халықтың жа-
най қайы елді шулатқан бола-
тын. Жеке тұлғаның мүддесіне 
берілген жайылым жерді ел 
игі лігіне қай таруды сұраған бұ-
қараның тала бы жергілікті 
жұртшылықтың жадынан кете 
қоймады. 

Негізінен, «Жер аманаты» 
комиссиясының араласуымен 
Қызылорда облысы бойынша 
157 мың гектарды құрайтын 256 
жер учаскесі мемлекет мен-
шігіне қай тарылды. Дей тұр ған-
мен, жайылым жерге қа тысты 
мәселе ушыққан Сыр �ңірінде 
жыл басы нан бері атқарылған 
жұмыс тың к�лемі ау қымды. Бұл 
жайын да «АMANAT» партиясы 
жанын дағы «Жер аманаты» 
республика лық комиссия сы-
ның Сыр �ңі ріндегі Жалағаш, 
Сырдария аудандарында �ткен 
к�шпелі отырысында мәлім 
болды. 

Дерекке сәйкес,  �ткен 
жылы Жалағаш ауданында 
8952,6 гектарды құрайтын 20 
жер телімі, Сырдария ауданы 
бойынша 16631,1 гектар 25 жер 
учаскесі мем лекет меншігіне 
қайтарыл ған. Биылғы жоспарда 
34 мың гектар жайылымды ел 
мүддесіне беру к�зделіп отыр. 

Жалпы, биылға комиссия 
Қызылорда облысы бойынша 
200 мың гектар жерді мемлекет 
мен шігіне қайтаруды жоспар-
лаған. Соның негізінде бүгінде 
жалпы к�лемі 91,1 мың гектар 
болатын 109 жер учаскесі мем-
лекетке қайтарылған. Нәти-
жесінде, меже 45 пайызға орын-
далыпты.

«Жер аманаты» республи-
калық комиссиясы мүшелерінің 
Жалағаш ауданына қарасты Таң 
ауылы мен Сырдария ауданы, 
Ақжарма елді мекені тұрғын-
дарымен кезлесуінде осындай 
жайттар с�з болды. Кездесуде 

«Жер аманаты» республикалық 
комиссиясы т�рағасының 
орын  басары, Парламент Мә-
жілісіндегі «АMANAT» пар-
тиясы депутаттық фракция-
сының мүшелері Бақытжан 
Базарбек пен Мұрат 5бенов, 
Ауыл шаруашылығы министр-
лігі, Жер ресурстарын басқару 
ко митеті т�рағасының орынба-
сары Айдос Абдрахманов ауыл 
халқы мен шаруа қожалық та-
рына жобаның жүзеге асы ры-
луы мен жұмысты тиімді ұйым-
дастырудың жолдарын түсіндір-
ді. Сонымен қатар Жер кодек-
сіне және «Жайылым жерлер 
туралы» заңға еніп жатқан �з-
герістер т�ңірегінде ақпарат 
берді.

«Жайылымдар туралы» заң-
да �згеріс �те к�п. Мысалы, 

«қоғам дық жайылымдар» деген 
ұғым ен гізіп отырмыз. Яғни, 
пай да ланусыз, бос жатқан 
жайы лым жерлерді ақпарат тық 
базада «қоғамдық жайы лым» 
деп ен гіземіз. Бұл жерлер әкім-
дік тара пынан басқа біреу лерге 
беріл мейді. Бұдан б�лек, кон-
курссыз жер беру мәселесін 
тоқ татуға жұ мыс істеп, керісін-
ше конкурста сол ауылда кемін-
де 5 жыл тұрған азаматтар мен 
кооперативтерге қосымша балл 
берілу мүмкіндігін күшейтіп 
жа тырмыз және үлес керлер 
үшін арнайы заң жобасын ұсы-
нып отырмыз. Алдағы уақыт та 
заң жобасының авторы ретінде 
осы бағытта үлкен жұмыстар 
ат қаратын боламыз», – деді кез-
десуде «Жер аманаты» респуб-
ли калық комиссиясы т�рағ а-
сының орынбасары Бақытжан 
Базарбек. 

Ал Парламент Мәжілісіндегі 
«AMANAT» партиясы фракция-
сының мүшесі Мұрат 5бенов 
Сыр �ңірінде күріш егуде, түрлі 
мәселе ескерілмей қалатынын 
тілге тиек етті. Сондықтан жер-
гі лікті халықтың мұң-мұқтажын 
тыңдап, оларды сараптап, жеке 
дара ұсыныс ретінде заң жоба-
сына енгізу қажет екенін алға 
тартты. 

Кездесу барысында азамат-
тар үлескерлердің дивидендтерін 
қайтару, шартты жерлерін жо-
ғалтып алу, үлескерлер қатары-
нан шығып қалу секілді �здерін 
тол ған дырған мәселелерді ор-
таға салды.

Партияның Қызылорда об-
лысы филиалы ғимаратында 
аза   маттарды шағымдары бо-
йын  ша қабылдаған комиссия 
мүше лері к�птеген мәселенің 
маңы  зын ашып, ақыл-кеңес-
терін берді. 

Бұдан �зге, партия алаңында 
конкурс арқылы жер алуда 
туын   дайтын кедергілер, мем-
лекеттен субсидия алу мәселесі, 
саяжай лық жерді нысаналы 
тұрғын үйге ауыстыру сияқты 
мәселелер к� терілді. Сондай-ақ 
тұрғын үй салу және кәсіпкерлік 
мақсаттағы жерлердің пайда-
лану мерзімін ұзарту, к�лемін 
ұлғайту, үлестік жерді б�лудегі 

кемшіліктер жайында шағым-
дарын жеткізді.

«Негізінен, азаматтардың 
басым б�лігінің мәселесі заңға 
келіп тіреледі. Сондықтан к�п-
теген заңның халыққа тиімді 
болуын қарастырып жатырмыз. 
Алдағы уақытта Жер кодексіне 
к�птеген �згеріс енгізілгелі 
отыр. Заңнамалық �згерістер 
қабыл  данса, біраз мәселе ше-
шімін табатын болады», – деді 
Бақыт жан Базарбек.

Қабылдауда комиссия мү ше-
лері барлық шағымды на зарға 
алып, заңнамалық тұрғыда кеңес 
берді. 5рбір айтылған мә селеге 
қатысты тиісті орган дар  мен жұ-
мыс істейтінін жеткізді. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Жайылым жерді� тап шылы�ы – �азір �ай мін берден 
болмасын жиі �оз �алатын та�ырыпты� бірі. Атакәсіпті 
серік еткен ауыл да�ы а�айынны� бас ауруына айнал�ан 
б�л мәселе рет-ре тімен шешіліп жат�анымен, �иынды�тар 
азаяр емес. Есесіне т�тас бір ауылды жікке б�лген жер 
дауы бой к�рсете бастады. 

Нұрлан ҚОСАЙ 
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ЖОЛ ҚАУІПСІЗДІГІ – ЕЛ ҚАУІПСІЗДІГІ
Ішкі істер министрлігі жол-

к�лік о�и�аларына �а тысты 
жа�дайды� жыл сайын к�р де-
леніп жат�анын мойын дады. 
�аза� станда жол апаты к�-
бейді. Оны� 12 пайызы адам 
�лімімен ая�талыпты. !сі-
ресе, �аза тап�андарды� ара-
сында кәмелетке толма �ан-
дарды� �лесі басым. Мә нісі 
неде? Патрульдік полиция 
нашар жабды�тал�анды�тан, 
жол ж�рісі �а�идаларыны� 
са� талуын �ада�алау боса�-
сы�ан. Шал�ай орналас�ан 
жол дарда�ы апатта білікті 
к�мек к�рсетуді� «алтын са-
�ат» �а�идасы са�талмай ды. 
Сарапшылар техникалы� 
бай�ауды �атайтуды +сынып 
отыр. /йткені техникалы� 
бай  �аудан �ашып ж�рген 
266,8 мы� к�лік иесі аны� тал-
ды. Сала о� әрі о�тайлы �з-
герістерге зәру. 

Биылғы 10 наурызда Атырау 
облысының Полиция департаменті 
Ақт�бе –Атырау – Астрахань ба-
ғытындағы республикалық авто-
жолда болған жол апатында үш 
адам, соның ішінде бір бала қайтыс 
болғанын мәлім етті. «Ларгус» пен 
«УАЗ» авток�ліктері бетпе-бет со-
ғысқан. Салдарынан оқиға орнын-
да «Ларгустың» жүргізушісі, екі 
жолаушы жан тапсырды. Арасында 
дүние есігін енді ғана ашқан 4 ай-
лық сәби де бар. Тағы бір жеткіншек 
және «УАЗ» авто мобилінің 3 жо-
лаушысы түрлі жарақатпен облыс-
тық ауруханаға жеткізілген. 

17 наурызда Ақмола облысын-
дағы тасжолда жол апаты болып, 
бірден 4 адамның к�з жұмғаны, тағы 
екі адамның елордалық ауру ханаға 
жедел тасымалданғаны ха бар ланды. 
1 сәуірде Алматы облы сында қос 
Audi к�лігінің бетпе-бет соғылуы 
салдарынан 5 адам опат болғаны 
жарияланды. 7 мамырда Атырау 
облысындағы Доссор – Құлсары – 
Бейнеу тасжолында машина 
аударылып, екі адам тіл тартпай 
кеткен, тағы 4 адам жа раланды.

Ішкі істер министрлігі жол-
к�лік оқиғаларынан болатын �лім-
жітім ұлғайғанын айтып отыр. 2014 
жылдан бері жалпы алғанда, апат-
тардың азайғаны байқалады. 
Есесіне жол к�лік оқиғасынан ажал 
құшатындардың саны азаймай тұр. 

Қазақстанда 5 жыл ішінде 74 
мыңнан астам жол-к�лік оқиғасы 

болып, онда 11 193 адам, соның 
ішінде 8 212 ер адам, 2 974 әйел 
және 1 093 бала жантәсілім етті. 
Жол-к�лік оқиғаларынан қаза тап-
қан азаматтардың 36 пайызы – 
жаяу жүргінші, 32 пайызы – к�лік 
ішіндегі жолаушылары, 27 пайы зы 
– жүргізушілер, 5 пайызы – мото-
к�лік немесе велосипед тізгіндеген 
адамдар.

Мамандардың талдауы к�р -
сет кендей, ЖКО-ның негізгі себе-
бі – к�лік жүргізушілердің тәрті-
бінің нашарлығы және жүргізу 
мәде ниетінің т�мен деңгейі. Сора-
қысы сол, барлық жол-к�лік оқиға-
ла рының 94 пайызы жүргізушілер 
кінәсінен болады. Соның ішінде 
6%-ға жуығы мас күйінде жасалған 
қылмыстар. 

АПАТТЫ АЗАЙТУДЫҢ 
АМАЛЫ ҚАЙСЫ?

Биылғы қаңтар-сәуір айла-
рында республикада 3,4 мың жол-
к�лік оқиғасы тіркелді. Бұл бір жыл 
бұрынғыдан 11,3% аз. Оның ішінде 
404 оқиға немесе 12,1 пайызы кісі 
�лімімен аяқталды. Бұл ретте кә-
мелетке толмаған балалардың 
қазасы былтырғыдан 24 пайызы 
артты. 2,9 мың жол-к�лік оқиғасы 
ж ү р г і з у ш і л е р д і ң  к і н ә с і н е н , 
81 оқиға – жаяу жүргіншілердің, 
1 жағдай жол қызметі мен мердігер-
лердің кінәсінен болған.

Жыл басталғалы жол апатынан 
522 адам қайтыс болды: оның 
ішінде 375 ер адам және 147 әйел 
�мірден �тті. Қайтыс болғандардың 
52-сі кәмелетке толмағандар: қа-
ралы к�рсеткіш бір жылда 23,8 

пайызға �сті. Eңірлер бойынша 
жол-к�лік оқиғаларынан ең к�п 
зардап шеккендер Алматы қала-
сына (1,1 мың адам), Алматы (505 
адам) және Жамбыл (501 адам) 
облыстарына тиесілі.

Республика бойынша барлық 
ЖКО-ның 2,6 мыңы ашық ауа 
райында, 177 оқиға – бұлтты 
күндері, 128 жағдай – қар жауғанда, 
72 – жаңбыр жауғанда, небәрі 25 
оқиға тұманда тіркелді. Олай болса, 
апаттардың к�беюіне қолайсыз ауа 
райы «айыпты» емес. Онда не 
айыпты?

Бұрынғы билік сыбайлас жем-
қорлықтың жаһандық рейтингінде 
жоғарылау үшін к�збояушылық 
жасап, «акулаларға» тиіспей, ұсақ-
тарға қырғидай тигені жасырын 
емес. Нәтижесінде, автомек теп-
терді коррупция жайлады де генді 
сылтауратып, қазақстан дық тарға 
арнайы оқуын оқымай-ақ жүр-
гізуші болуға рұқсат еткен еді. 
Сарап шылар мұны әлі күнге дейін 
сынап келеді. Жолдағы ауыр апат-
тардың артуына мұның да ықпалы 
барын ІІМ жасырмады: ведомство 
мәліметінше, 2022 жылы адам 
�ліміне әкеліп соқтырған ЖКО-
лардың жартысына жуығын ав-
томектептерде оқымай, �з бетінше 
даярланған жүргізушілер жасапты. 
Сондықтан жүргізуші лерді авто-
мектепте оқуға міндет тейтін бұ-
рынғы тәжірибені  қал  пына 
келтіріп, жаңартып, жетіл дірген 
ж�н. Eйткені мамандардың ай-
туынша, жүргізушілерді даяр лауға 
қойылатын талаптар тым т�мендеп 
кетті. 

Талдап қарайтын болсақ, жол-
дар дағы апаттардың негізгі себеп-
тері рұқсат етілген жылдам дықты 
асырумен (40%), қарсы жолаққа 
шығумен немесе басып озумен 
(7%), маневр жасау қағи даларын 
бұзумен (7%) байланысты екен.

Солардың салдарынан туында-
ған жазатайым оқиғалардың 
55 па  йызы қала сыртындағы тас-
жол дарда болады. Нақтыласақ, 
35 пайызы – республикалық 
маңызы бар жолдарда, тағы 20 
пайызы – облыстық және аудандық 
маңыз дағы жолдарда. Бұған тос-
қауыл қою үшін не қажет? 

Ішкі істер министрлігінің тү-
сіндіруінше, қала сыртындағы 
тас жолдарда да жол жүру қағи-
даларын бұзу фактілерін фотобейне 
жазбаға түсіретін камералар тү-
сіргені абзал. Патрульдік поли-
цияны жылжымалы техникалық 
бақылау құралдарымен жабдықтау 
қажет. Мұның бәрі қосымша қар-
жылық шығындарды талап етеді. 
Елде, жолда тәртіп болуы үшін 
по лиция жақсы қаржылан дырыл-
ғаны маңызды. Ал оның бүгінде 
нашар жабдықталуы салдарынан 
жол қозғалысын қадағалау мен 
бақылау тұрақты емес сипатта. Ірі 
қалалардың «құшағынан» сытылып 
шыққаннан кейін полицияның 
қадағалауынан да құтылатынын 
білетін бәзбір жанкешті жүргізу-
шілер трассаларда жарыс ұйым-
дастырады, ірі жүк к�ліктерінің, 
автобустардың, �зге жеңіл к�-
ліктердің алдына түсіп, бұлғақтап, 
қыр к�рсетеді. Барлығын басып 
озуға тырысып, зымыраған күйі 

қарсы бетке шығып кетіп жатқаны 
да жетерлік.

«Жамбыл облысындағы «Батыс 
Еуропа – Батыс Қытай», «Алматы 
–Ташкент», Батыс Қазақстан және 
Атырау облыстарындағы «Орал – 
Атырау» автожолдарының учас-
келерінде күрделі жағдай қалып-
тасып жатыр. ЖКО-ларда опат 
болғандардың жалпы санының 60 
пайыздан астамы солардың ен-
шісінде», – деп хабарлады Ішкі 
істер министрлігі.

ЕСКІ К�ЛІК ЕСТІ АЛАДЫ
Бақылаусыз, бассыз кеткен так-

систер де жеке мәселе. 2018 жылдан 
бастап азаматтарды тасымалдауға 
арналған онлайн платформалардың 
дәурені туды. InDriver, Uber, Yandex 
мобильді қосымшалары халық 
арасында кең сұранысқа ие. Алайда 
олардың бірде-бірі жолаушылардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз етпейді. 
К�біне мұндай қызметке тартылған 
жүргізушілер табыс қуып, еңбек 
және демалыс режимін сақтамайды. 
Ауыр апаттар жүргізушінің шар-
шауы салдарынан болатыны дә-
лелденген. Мұның сыртында такси 
агрегаторларында пайдаланатын 
к�ліктер к�біне қауіпсіздік талап-
тарына сай келмейді: әбден тозған, 
қайта жабдықталған, оң рульді 
және басқа кінәраттары жетерлік. 

Талдау к�рсеткендей, әрбір 
үшінші апатқа ұшыраған авто-
мобиль AERBAG жүйесімен 
(қауіпсіздік жастықшаларымен) 
жабдықталмаған, әрбір оныншы 
апатта бұл жүйелер жұмыс істемей 
қалған. 

Үкімет утилизациялық алымды 
біршама азайтқанымен, кедендік 
бажды және салықтарды арттыру 
арқылы шетелден жаңа к�ліктердің 
келуін де қатаң тежеп отыр. Қоғам 
белсендісі, белгілі автомобиль са-
рапшысы Арсен Шәкуов қытай-
лық, басқа да шетелдік к�ліктерді 
шашылған күйде әкеліп, тек құ-
растырумен айналысатын отандық 
автозауыттардың лоббиі халықты 
тығырыққа тірегенін айтады. Сал-
дарынан қазір Қазақстандағы 
барлық автопарктің 50%-дан аста-
мының қызмет ету мерзімі 20 жыл-
дан асып кетті (олар «автохлам» 
аталады). Бұл – артта қалған ел-
дерге тән к�рсеткіш. 

Бұған к�ліктердің техникалық 
жағдайын бақылаудың нашарлығы 
қосылады: бұрынғы Үкімет тағы да 
жемқорлықпен күресті алға тартып, 
жаңа к�ліктерді техбайқауды 
жойды деуге болады. Бірақ ескілері 
де �тпеуге бейім тұрады. Соның 
к�рінісіндей, соңғы 5 жылда 266,8 
мың к�лік иесіне техникалық бай-
қаудан �тпегені үшін айыппұл 
салынды. Техникалық регламенттер 
талаптарына сәйкес келмейтін 
к�лік құралын басқарғаны үшін 
565,7 мың жүргізуші жауапкерші-
лікке тартылды. Салдары ауыр 
болған 173 жол апатында к�лікте 
белбеу мүлдем жоқ болып шыққан. 
Ендеше техникалық байқауды 
(техосмотр) да қатайтқан артық 
болмас. 

Автомобиль жолдарында жол-
к�лік оқиғасынан зардап шек-
кендерге жедел медициналық к�-
мек к�рсету жұмыстары �з дең-
гейінде ұйымдастырылмаған. 
Оқиға орнының елді мекендерден 
шалғай орналасуына байланысты 
адамды құтқаруға мүмкіндік болған 
кезде де білікті к�мек к�рсетудің 
«алтын сағаты» қағидасы сақтал-
майды. 68% жағдайда зардап шек-
кендер оқиға орнында к�з жұмған, 
28% жағдайда – емдеу мекеме-
лерінде, 4%-ында ауруханаға жет-
кізілген кезде �мірден �ткен. 

Жоғарыда келтірілген дерек-
терден кейін «неге Қазақстанда 
жол-к�лік оқиғасы құрбандарының 
саны �сті?» деп қайран қалу әбес-
тік. Ахуалды түзетуге пәрменді 
қимыл керек. Сала Үкіметтен үл-
кен �згерістерді талап етеді. Xді-
летті Қазақстанның бұған назар 
аудармауы әділетсіздік болар еді.

Елдос СЕНБАЙ

Ішкі істер министрі елі-
мізде 2019 жылмен салыс-
тыр�анда былтыр �+мар ойын-
дар мен бәс тігу �ызметтеріні� 
к�лемі 40 есеге �скенін мәлім-
деді. Айтуынша, со��ы екі 
жылда �+мар ойындар нары�ы 
жылжымайтын м�лік нары�ын 
басып оз�ан. Биыл бірінші 
жартыжылды�ты� �зінде �ана 
халы�ты� �+мар ойындар�а 
ж+мса�ан шы�ыны 100 млрд 
те�геден асыпты. 

Негізі, қазір құмар ойындардың 
жарнамалары кез келген он лайн 
плат формада қолжетімді. Оның 
соңы нарықтың осы түрі елімізде 
кеңінен қанат жайып, лудомания 
дертіне шалдыққан адамдардың 
қатарын �сіріп отыр. 

ОЙЫНҚҰМАР 
ОҚУШЫ К�П

Жарнамасы жер жарып, заңдық 
тұрғыда ешқандай тосқауыл бол-
маған соң елдегі ересектер ғана 
емес, балалар да құмар ойынға 
тәуел ділердің қатарын жыл сайын 
толықтырып келеді. Мәжіліс 
депутаты Нартай Аралбайұлы 
елімізде қазір 700 мың оқушы құ-
мар ойын ойнайтынын айтады. 
Мәселен, елімізде казинолар мен 
букмекерлік кеңселердің жылдық 
қаржылық айналымына қарасақ, 
үш жыл бұрын құмар ойындардың 
айналымы 89 млрд теңге болса, 
былтыр 500 миллиард теңгеге жет-
кен. Елдегі букмекерлік кеңселер 
мен казинолардың біркүндік қар-
жылық айналымы 3,5 миллиард 
теңгеге жетсе, ал жылдық қаржы-
лық айналымы 1 триллион теңгені 
құрайды. Бұл с�зге дәлел сол, биыл 
казинолар мен букмекерлік кең-
селердің жылдық қаржылық ай-
налымы жыл басынан бері 1 трил-
лион теңгеден асқан. Ал осындай 
құмар ойынға қызыққан бір адамды 
емдеуге кемінде 5 ай уақыт кетсе, 
емінің �зіне айына 600 мың теңге 
жұмсалатын к�рінеді. Қарап отыр-

саңыз, құмар ойындардың к�рігін 
қыздырып отырғандар қаншама 
адамның �міріне балта шауып, 
�мір мен қош айтысуына себеп бо-
лып отыр. Депутаттың с�зінше, 
биыл онлайн құмар ойынды жар на-
малаған 1 783 интернет ресурс бұ-
ғатталған. Одан б�лек, бір қазақ-
стан дықтың букмекерлік кеңселер 
мен казинолар алдындағы қарызы 
орта есеппен 10 миллион теңгені 
құрапты. 

Қарыздан к�з ашпайтын адам-
ның кез келген уақытта қылмысқа 
ба рып, �з-�зіне қол салмауына ке  -
піл  дік жоқ. Себебі ойынқұмарлық 
– пси хологиялық ауру. Тәуелділік ке 
ұшыраған адамдар к�п жағдайда �з 
әрекетіне есеп бере алмайды. Бұл 
де ге ніңіз, мұндай адамдар қоғамға 
қауіпті. 

Психолог Санжар Тұрсынметов 
ойынқұмарлық та нашақорлық пен 
ішімдікке құмарлық секілді тәуел-
діліктің бір түрі екенін тілге тиек 
етті.

«Америкалық ғалымдар ойын-
құмарлықты зерттеп к�рген кезде 
оны үш топқа б�леді. Біріншісі – 
ойынқұмарлық та клиптомания, 
пиромания секілді аурудың бір 
түрі. Мысалы, клиптоманиямен 
ауыратын адамдар жүрген жерінде 
бір нәрсе ұрламаса тұра алмайды. 
Ол зат оған керек пе, керек емес пе, 
пайдасына асыру үшін алып жатыр 
ма, оны ойламайды. Тек үптеп 
кетуді ғана ойлап тұрады. Пирома-
ния деген де сондай. Бір нәрсені 
�ртеп жіберіп, содан ләззат алатын 
адамдар. Сол ойынқұмарлық та 
психикалық бұзылыс. Екіншісі – 
�зінің әс-әрекетіне жауап бере 
алмау. Бір адамдар жұмысқа бара 
жатқанда есікті жаптым ба, жап-
падым ба деп ойлайды. Барып бір 
к�ріп келген соң есікті жапқанына 
к�з жеткізу қалыпты дүние. Ал екі 

рет қарап келіп, сәлден кейін 
қайтадан соны бірнеше рет ойлау 
бұзылысқа жатады. Ойынқұмар-
лықты ғалымдар дәл сондай бұзы-
лысқа жатқызады. Мұндай адамдар 
ойынды ойламаса, тұра алмайды. 
Үшіншісі, психологиялық тәуел-
ділік», – дейді маман. 

Психологтердің �зі лудомания-
дан емделген адамның толықтай 
сауыққанына 100 пайыз кепілдік 
бермейді. Eйткені құмар ойынға 
құмарлық – дауасы жоқ дерт. 
Психолог Балабек Сақтағановтың 
с�зіне сенсек, емделушілердің к�бі 
бір рет ойнап к�рген соң ары қарай 
ойынды тоқтата алатынына �з-
�зіне сенімді болғандар. Алайда 
алғашқы жарнамадан кейін �з 
әрекетіне есеп бере алмай, соңында 
несие алып, ұрлыққа түсіп, ой-
наймын деп от басады екен. Пси-
хологтің к�мегіне жүгі не тін дердің 
дені 18-29 жас ара лығындағы нау-
қастар болса, оның ішінде 16-17 
жастан бастап құмар ойынға 
құмартқандар жиі кезде седі. 
Eйткені Қазақстандағы құмар 
ойындардың нарығына бақылау 
кемшін. Тіпті, біздің елде 21 жастан 
бастап заңды түрде бәс тігіп, ой-

науға шектеу қойылмаған. Ал 
әлем дік тәжірибеде бәс тігуге бел-
гілі бір деңгейде шектеу қоятын 
елдер бар. Мәселен, экономикасы 
к�ш ілгері кеткен Ұлыбританияның 
�зінде 25 жастан бастап қана бәс 
тігуге рұқсат береді. Психологтің 
пайымынша, бұл жаста адамның 
физиологиялық және психология-
лық тұрғыда дамуы толық жетілген 
болып есептеледі. 

«25 жасқа дейінгі жастарға кез 
келген нәрсе қызық. Олар �мірдің 
оңы мен терісін толық бағамдап 
үлгермеген жаста болғандықтан, 
жастықтың буымен шалыс басуға 
бейім болады. Яғни, �з әрекетін 
толық тежей алмайды. Жалпы, кез 
келген жастағы ойынқұмарлармен 
жұмыс істеу �те қиын және �те 
ұзақ. Олармен терең әрі үздіксіз 
жұ мыс істеу керек. Қауіптің бетін 
қайтарғанымызбен, емделуші кез 
келген уақытта сыртқы және ішкі 
факторлардың әсерінен қайтадан 
ойынға салынып кетуі мүмкін», – 
дейді психолог Балабек Сақтағанов. 
Яғни, бұрынғы ортаның шетін 
кездейсоқ к�рудің �зі бұрынғы 
құмарлықты �ршітіп жібереді. 
Eйткені әлгінде айтқандай, біздің 

елде құмар ойындарға қарсы күрес 
жүріп жатқаны шамалы. Жарнама 
жасауға кедергі жоқ, кез келген 
спорттық ойындарда букмекерлік 
кеңселердің �кілдері келушілердің 
құрығына іліндіріп, шырмауықша 
арбап алады. Бұл науқастардың 
ойынқұмарлықтан арылуына мүм-
кіндік бермейді. 

ҚҰҚЫҚТЫҚ ТЕТІК 
КҮШІНЕ ЕНСЕ...

Былтыр елдегі суицид жасаған 
3 676 адамның әрбір бесіншісі 
құмар ойындарға тәуелді. Депутат 
Руслан Берденовтің айтуынша, 
қазір 7 казино мен 30 букмекерлік 
компанияның ғана лицензиясы 
бар. Басқа онлайн интернет кази-
нолар мен түрлі ақшалай ұтыс бе-
ретін онлайн ойындар ресми тір-
келмеген к�рінеді. Тіпті, соңғы 
уақытта олардың қатары артпаса, 
кемитін түрі байқалмайды. 

«Букмекерлік кеңселер осы 
күн ге дейін адамдарды құмар 
ойын  дарға тартып, агрессивті жар-
намалық науқан жүргізіп, еліміздің 
ұлттық қауіпсіздігіне нұқсан кел-
тіріп отыр. Үкімет осы ұйымдардың 
жарнамалық қызметін бақыла-
майды. Керісінше, букмекерлердің 
барлық спортқа, спорттық іс-ша-
раларға демеушілік жасайтынын 
байқауға болады. Мұны құзырлы 
орындар олардың салық т�леуімен 
байланыстырады», – дейді депутат. 

Қаржы министрлігі Мемле-
кеттік кірістер комитетінің дерек-
теріне сәйкес, былтыр ойын биз-
несін ұйымдастырушылардың 
салық аударымдары 109 миллиард 
теңгені құрапты. Бұл ретте бір 
адам ға шаққанда лудоманиядан 
емдеу курсы орта есеппен 400 мың 
теңгені құрайды. Елде осындай 350 
мыңға жуық адам бар екенін 
ескерсек, оларды емдеуге жұмсала-

тын шығындар 140 миллиард 
теңгеге жетіп отыр. Сондықтан 
Руслан Берденов құмар ойындарға 
қарсы күресті күшейту қажет еке-
нін жеткізді. «Біріншіден, заңна-
малық деңгейде барлық ақпараттық 
алаңда, оның ішінде БАҚ-та, сырт-
қы жарнама, билбордтарда да 
осындай ұйымдарды жарнамалауға 
толық тыйым салу керек. Екін ші-
ден, интернетте құмар ойындарды 
бұғаттау үшін интернет контентті 
шектеу бойынша ең озық жүйе-
лердің бірі ретінде Қытайдың тә-
жірибесін зерделеу маңызды. 
Үшіншіден, банктік карталар, 
POS-терминалдар, ұялы байланыс 
операторлары арқылы ойын шот-
тарының т�лемдерін қабылдауға 
тыйым салу қажет», – дейді ол. 

Бүгінде ешкім людомания мә-
селесімен айналыспайды. Ішкі істер 
министрінің с�зінше, салық 
органдары тек салық т�леуге мүд-
делі, жергілікті атқарушы орган-
дарға бюджетке түсетін түсімдер 
маңызды, ал кәсіпкерлерді табыс 
к�зі ғана қызықтырады. Ал «Ойын 
бизнесі туралы» заңымыз мемле кет-
тің құмар ойындардың заңды лығын 
реттеуді ғана міндеттеуді �з мойны-
на алады. Бұл бойынша мемлекеттен 
жасырып заңсыз құ мар ойындарын 
салуға рұқсат жоқ. Есесіне заңды 
жол мен ашып, ашық тан-ашық жар-
нама жасауына кедергі келтірмейді. 

Алайда букмекерлік кеңселерді 
жағалап, бәс тігетіндердің к�бі 
жастар. Және олардың әлеуметтік 
статусы да әртүрлі. Себебі букме-
кер лік кеңселердегі бәс тігу қол-
жетімді бағадан басталады. 

Бүгінде онлайнда отырып-ақ 
түрлі букмекерлік кеңсеге ұтыс 
қоюға болады екен. Ашық жарнама 
мен мұндай қолжетімділік адам 
психологиясына әсер етері с�зсіз. 
Eмірден жолын таппай жүрген 
адамдардың да жарнамаға елітіп, 
ертеңіне балта шабары анық. Олай 
болса елдегі казино мен букмекер-
лік кеңселерді, ойын автоматтары 
мен жеңімпазы жоқ ойын түрлеріне 
жарнама жасауға тоқтау салып, 
спорттық жарыстарға демеушілік 
к�рсетуге тыйым салған ж�н. 
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Жадыра МҮСІЛІМ

ҚҰМАР ОЙЫННЫҢ 
ЖАРНАМАСЫ ЖЕР ЖАРАДЫ
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ОРМАН ӨРТІНЕ 
ДӘРМЕН БАР МА?

�азір ел аума�ында ор-
ман �рті тым к�бейіп бара 
жатыр. К�н к�рт ысы�ан 
�а  зіргідей уа�ытта жай�ал-
�ан �алы� нуды� бір-а� 
сәтте к�лі к�кке �шуы бек 
м�мкін. Дәл б�лай жал�аса 
берсе, таби�атты� иен бай-
  лы�ынан к�з жазып �алуы-
 мыз да �ажап емес. 

Елі міздегі орман алқапта-
рының басым б�лігі шығыс 
және солтүстік ай мағында 
шоғырланған. Ор ман шаруа-
шылығы және жануарлар 
дүниесі комитетінің соңғы 
ресми мәліметіне сенсек, 2022 
жылғы 1 қаңтарда елдегі ор-
манның жалпы қоры 13,6 
миллион гектар алқапты құ-
раған. Алайда осыдан кейін де 
болған алапат орман �рті мың-
даған гектар жасыл желекті 
тұтастай күлге айналдырды. 
#ткен жылы ғана тұтас елді 
алаңдатқан Қостанайдағы аса 
ірі �рттің салдарынан Аман-
қарағай, %улиек�л аумағын-
дағы қалың орманның 40 мың 
гектарға жуығы �ртенген. Сон-
дай-ақ қызыл жалын Солтүстік 
Қазақстан, Ақмола облыстары-
ның аумағында да мыңдаған 
гектар алқапты шарпып, шоқ-
шоқ қарағай мен қайың ағаш-
тарын жалмап кетті. 

Ақмола облысында биыл да 
орман �рті аса қатты жиілей 
түскен. Тек к�ктем шыққалы 
�ңірде 20 орман, 31 дала және 
23 қоқыс �рті тіркеліпті. Об-
лыстық Т�тенше жағдайлар 
департаментінің дерегінше, 
тілсіз жау �ткен жылғы дәл осы 
мерзіммен салыстырғанда 16,7 
пайызға т�мендеген. Дегенмен 
орман �ртінің саны керісінше 
азаймай тұр. 

Күні кеше ғана Зеренді ау-
данына қарасты «Бұқпа» орман 
шаруашылығында болған ор-
ман �рті облыс әкімінен бастап 
барлық т�тенше жағдай мен 
ор ман шаруашылығына қатыс-
ты құзырлы органдарды аяғы-
нан тік тұрғызды. Тілсіз жаудың 
салдарынан т�тенше жағдай 
қызметкерлерінің жеке құрамы 
мен �рт с�ндірудің арнайы 
техникалары жеткенше орман 
алқабының едәуір б�лігі �ртке 
оранған. Т�тенше жағдайлар 
департаменті мен Табиғи ре-
сурстар және табиғатты пайда-
лануды реттеу басқармасы �т-
кізген баспас�з брифингінде 
6 гектардан астам орманның 
�ртеніп кеткені расталды. Жұрт 
орман шаруашылығында 
небәрі 8 қызметкердің және 
әбден тозған бір к�лік пен ескі 
екі трактор ғана бар екенін 
айтып шулап жүр.

Мамандар орман �ртінің 
к�беюі мен олардың салда-
рының ауыр болуын орман 
шаруашылықтарында білікті 
кадрлар мен қажетті техника-
лардың, құрал-жабдықтардың 
жетіспеушілігімен байланыс-
тырады. Аталған мекемелердің 
�рт с�ндіруге қажетті техника-
лардың, мотопомпалар мен 
радиостансаларының болмауы 
тілсіз жаумен күресуде едәуір 
қиындық келтірген екен.

#рттің дер кезінде ауыз-
дықталмауына тиісті жабдық-
тардың жетіспеуі себеп болға-
нын облыстық Табиғи ресурс-
тар және табиғатты пайда-
лануды реттеу басқармасы 
бас шылығы да мойындады. 
Бас қарма мәліметінше, облыс-

тағы орман шаруашылық та-
рындағы барлық техниканың 
жартысынан астамының тозы-
ғы жеткен. Ақмола облысының 
1 миллионға жуық гектарды 
алып жатқан орман шаруашы-
лықтарында небәрі 514 адам-
нан тұратын орман күзеті 
қызмет етеді. 

– #рттің қауіпті кезеңі бас-
талар бұрын орман шаруашы-
лығы мекемелерінің дайын-
дығын тексердік. Қазір 130 
тонна жанармай қоры бар. 
Бірақ материалдық-техника-
лық база жетілдіруді қажет 
етеді. 2021 жылы бюджет қор-
жынынан 290 миллион теңге 
к�лемінде қаржы б�лініп, 23 
техника сатып алынса, �ткен 
жылы 300 миллион теңгеге 22 
техника сатып алынған. Бас-
қарма биыл да қажетті техника 
мен жабдықтарды алуға �тінім 
берген. Патрульдік кешен құны 
18 миллион теңге тұрады. Қазір 
облыс аумағында 13 к�лік бар. 
Бірақ бұл жеткіліксіз. %лі де 5-6 
�рт с�ндіру машинасы қажет, 
– дейді басқарма басшысы 
Руслан Шохметов.

Басқарма басшысының 
мәліметінше, жыл басынан 
бері ғана облыс аумағында 
11 орман �рті болып, салда-
рынан 73,96 гектар орман ал-
қабы �р тенген. Жалпы шы ғын 
к�лемі 2,3 миллион теңгені 
құраған. 

Сондай-ақ ауыл шаруа-
шылық құрылымдарында �рт 
қауіпсіздігіне салдыр-салақ 
қарауы да тілсіз жаудың тұ-
танып кетуіне к�п жағдайда 
себепкер болған. 

«#рт қауіпсіздігін сақтау 
үшін к�ктемгі дала жұмысы 
басталмай тұрып ауыл ша-
руашылығы құрылымдарының 
басшыларына мән-жайды тү-
сіндірдік. Егістік алқаптарын-
дағы ескі сабан мен даладағы 
қау ш�пті �ртеу кезінде жұ-
мысқа жауапты адамдар та-
ғайын далуы керек. Су толты-
рыл ған к�лік пен қажетті тех-
ника, соқалы трактор, �зге де 
құрал-жабдықтар болуы шарт. 
Жұмыс аумағы 25 гектардан 
аспайтын телімдерге б�лінуі 
қажет еді. Қалдықтарды �ртей-
тін телімдер мен жасыл аймақ-
тың арасы ауқымы 8 метр жыр-
тылуы қажет. Жұмыс басталған 
кезде желдің ек-піні де есепке 
алы нады. Жалынның тез та-
ралуын болдырмау үшін қал-
дық тарды �ртеу ық жағынан 
басталуы керек. Жұмыс біткен 
соң бықсып жатқан жерлерді 
анық тап, әбден жанып біткен-
ше үш сағаттай күзет қойылуы 
шарт, – дейді К�кшетау қа-
лалық Т�тенше жағдайлар бас-
қармасының аға инженері 
Қайрат Базарбаев.

Облыстық құзырлы орган-
дардың мәліметінше, �ңірдегі 
заңсыз күл-қоқыстың да тым 
к�беюі �рт оқиғаларының жиі-
леуіне себепкер болған. Тез 
тұ танатын күл-қоқыстардың 
заң сыз үйіле беруі орман ал-
қап тарында �рттің к�беюіне 
себепкер болған. Сондықтан 
жасыл желекті қорғауда тиісті 
шаралардың дұрыс жүргізілуін 
қамтамасыз ету үшін құзырлы 
органдардың жауапкершілік 
жүгін сезініп, тиісті қызмет-
терін тез арада атқарғаны ж�н 
секілді. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

БАЛМҰЗДАҚ БИЗНЕСІНЕ 
БАЙЫППЕН ҚАРАЙЫҚ

ЭКСПОРТЫ МЕН 
ИМПОРТЫ ҚАТАР ДАМИДЫ

Ресейлік Streda Consulting компания-
сының бас директоры Алексей Груздев 
ЕАЭО балмұздақ нарығының жалпы к�-
лемі 580 мың тонна деп отыр. Соның 80 
пайы зы Ресейге тиесілі екен. Алайда бал-
мұздақтың түр-түрі тұрса да, к�рші елдің 
�ні мінің дәмін татқысы келетіндер әр ел-
ден табылады. Яғни, �зара сауда-саттық 
жал пы нарықтың 5 пайызы немесе 26 мың 
тонна шамасында. 

Мемлекеттік кірістер комитеті таратқан 
мәліметке сенсек, биыл қаңтар-сәуір айы 
арасында елімізде 910,8 мың АҚШ доллары 
сомасының 234,2 тонна балмұздағы экс-
портталған. Соңғы 3 жылда балмұздақ 
экспорты 4 832,3 мың доллар, яғни 1,2 мың 
тоннаға жеткен. Отандық балмұздақ к�біне 
#збекстанға экспортталған (2020 жылы – 
221,6 тонна, сомасы 872,3 мың доллар, 2022 
жылы – 400,7 тонна, сомасы 1 580,5 мың 
доллар). Сондай-ақ Моңғолияға, %зер-
байжанға, Түрікменстанға және Тә-
жікстанға балмұздақ саудаланған. 

Елімізде шетелдік балмұздаққа да 
сұраныс жоғары. Айталық, Франциядан 
(2022 жылы – 168,7 тонна), Швейцариядан 
(77,2 тонна) және Түркиядан (911,5 тонна) 
балмұздақ к�п әкелінеді, сондай-ақ им-
порттаушылар қатарында Украина, 
Испания, Италия, Оңтүстік Корея және 
Бельгия бар.

Streda Consulting ЕАЭО елдері ара сын-
дағы ірі балмұздақ �ндірушілердің был-
тырғы жылғы ТОП-20 рейтингін жария-
лады. Осы тізімге ену үшін компанияның 
шығарған �німі жылына 7 мың тоннадан 
асу керек. Жиырмалықтың ішіне бір 
қазақстандық және үш беларусьтік ком-
пания ілікті, қалғаны түгелге жуық ресейлік 
компаниялар. Алғашқы жиырмалықтың 
қатарында 8-орынға тұрақтаған «Шин-
Лайн» компаниясы. Ол еліміздегі сұра-
нысты қамтамасыз етіп қана қоймай, 
шетелге де балмұздағын шығарып келеді. 
Компанияның есебінде былтыр ішкі 
нарықтағы �сім 11 пайызға жеткені аталып 
�ткен. Сыртқы нарықтағы үлесін екі еседей 
артқан. 

Осы рейтингіге ілікпеген ірі компа ния-
лар қатарында тағы қазақстандық 
2 компания бар. Ол жылына 5 мың тонна 
�нім шығаратын «Балмұздақ» ЖШС мен 

2,8 мың тонна балмұздақ шығарған 
Ice-master компаниясы. 

АЛУАН ТҮРЛІ Д"МІ БАР 
Адамдар дәмі әртүрлі балмұздақты жеп 

к�ргісі келеді. Сондықтан оған інжір, күн-
жіт, қара немесе сары �рік, грек жаң ғағы, 
бадам, шабдалы және тағы басқа дәндер 
қосылады. Бірқатар балмұздақ зауытында 
еңбек еткен, тәжірибелі сүт �німдерінің 
инженер-технологы Бегжан Кәлем шә-
ріпқызының айтуынша, к�піршікті шарап-
шампань қосылған балмұздақ бар екен. 
Сонымен қатар әр елдің �зіндік мәзіріне 
орай қосылатын заттардың да қатары 
�згере береді. Мысалы, Африканың кейбір 
елдерінде ақуыз тапшылығына байланысты 
тағамдық ақуызды к�бейту үшін жәндіктер, 
жыланқұрттар қосылады. Тұрғындардың 
сұра нысына орай елдегі танымал тағам-
дардың дәмі де балмұздақта қайталанады 
екен. Айталық, жапонның матча атты к�к 
шайының дәмі бар балмұздақтар �тімді 
болып шықты. Тіпті, бір жылдары Шым-
кент қаласында қымыз бен шұбат қосылған 
балмұздақ сатыла бастады. Оны әзірлеуші 
ұлттық тағамдарға деген сұранысты ес-
керген. Жалпы, жылқы мен түйенің сүті 
адамның ағзасына пайдалы екені белгілі. 
Балмұздақтың дәмін татқандар қымыз бен 
шұбатты бірден айырған, сосын тұрақты 
келіп сатып алатын болған. Таяуда Бельгия-
дағы сауда желілерінде танымал сыра 
қосылған балмұздақ сатыла бастады. Оның 
құрамындағы алкоголь 2,5 пайыз екен. 
Экзотика дәмінің қатарында маракуйи, 
арахис пастасы, үйеңкі шырыны, моччи 
деп аталатын күріш тоқашының дәмі, поп-
корн, лимон секілдісі бар. 

ЖАҚСЫ К$ҢІЛ КҮЙ 
СЫЙЛАУЫ КЕРЕК

Сүт �німдерінің инженер-технологы 
Бегжан Кәлемшәріпқызының айтуынша, 
балмұздақ адамдарға жақсы к�ңіл күй 
сыйлайды. Тек �ндіруші бекіткен рецепту-
радағы заттар мен технология үдерістері 
қатаң сақталуы тиіс. Оның құрамындағы 
негізі заттар – сүт, құрғақ сүт, кілегей, сары 
май, тұрақтандырғыштар, дәм беруші 
заттар. Құрғақ заттар мен мен қанттың 
құрамы қоспада маңызды р�л атқарады. 
Осы �німнің бәрі қосылған соң +85 -қа 
дейінгі температурада пастерленеді. Одан 
соң гармондау жасалып, фрезерлеу, яғни 
к�піршіктендіру және мұздату процесі 
қатар жүргізіледі. К�піршіктендіру 50 
пайыздан жоғары болуы қажет, сапалы 

дәмі жақсыларында ол к�рсеткіш 80-90 
пайыздан асады. Яғни, к�лемі екі есе 
үлкейеді. 

«Сақтау процесі және қажетті темпера-
тура балмұздақ сапасында үлкен р�л 
атқарады. Ең қолайлы температура – 
-25 Co . Ол -18-10 Co-қа түссе, балмұздақ 
еріп, сырт қы пішінін �згертеді. Балмұз-
дақтан құмның дәмі шығып кетуі мүмкін, 
тілді тіліп түсетін жарықшақ мұздар пайда 
болады», – дейді технолог. 

Балмұздақтың құрамындағы сүттің 
майлылығы 10 пайыздан кем болмауы 
керек. #німнің 9-12 пайызы – құрғақ сүт 
�німдері (протеин мен казеин). Қант – 
12-16 пайыз, стабилизатор мен эмульсия 
– 0,2-0,5 пайыз, қалған 55-64 пайызы су. 

Балмұздақтың құрамында адам ағ-
засына пайдалы 20-ға жуық ақуыз, 25 түрлі 
май қышқылы, 30 түрлі минерал тұз, 20 
түрлі дәрумен, сонымен қатар фосфор, 
магний, калий мен темір бар.

Бегжан Кәлемшәріпқызы кейбір �нім-
нің сапасы күткен дәрежеде болмайтынын 
атап �тті. Сондықтан балмұздақтың сүт 
�німдерінен жасалғанына к�з жеткізу 
керек. #йткені құрамы таза органикалық 
заттардан тұратын балмұздақтың бағасы 
сәйкесінше жоғары болады. Ал �сімдік 
тектес май қосылса, оның сапасы ана-
ғұрлым т�мен деген с�з, сондықтан ол 
басқа баламасынан арзан тұруы тиіс. 
Тұтынушы балмұздақ қаптамасындағы 
�нім құрамын оқып шыққаны абзал. 
К�біне оны �те кішкене әріппен жазады. 
Кейбір �ндіруші пальма майын қоса 
отырып оны «�сімдік тектес май» деп 
тұтынушының жаңылыстыруға тырысады. 

Мамандар, к�шеде немесе саябақтарда 
құйылып сатылатын балмұздақтың сапа-
сына, сақталу мерзімі секілді мәліметтері 
берілмейтінін айтады. Балмұздақтың сапа-
сы қандай, оның құрамына қандай қос-
палар қосылып әзірленіп жатқаны айтыл-
майды. Ыдыстарды уақытылы тазалай ма, 
сүтті талапқа сай сақтап отыр ма, қара-
пайым санитарлық нормалар қаншалықты 
сақталады деген сұрақтарға жауап жоқ. 
Санэпидемиолог мамандар шикі сүт пай-
даланса, құймалы балмұздақтан «бру-
целлез», «селлилез» жұқтырып алу қаупі 
жоғары деп отыр. 

Сондықтан мүмкіндігінше қаптамадағы 
балмұздақты сатып алған тиімді. #йткені 
онда �нім құрамы мен сақталу мерзімі 
к�рсетіледі. Ал мамандар «сыртындағы 
мәтіні анық емес, �ндірушісі мен құрамы 
к�рсетілмеген әрі құны т�мен балмұздақты 
алмау керек» дейді. 

Ең басты есте тұтатын нәрсе, балмұз-
дақтың орташа жарамдылық мерзімі алты 
ай. Артық салмақ мәселесіне мән беретін-
дер балмұздақтың жоғары калориялы 
екенін естен шығармауы тиіс. 100 грамм 
бал мұздақтың құрамында 250-500 килока-
лория бар. Ал жалпы, кариес, атеросклероз, 
жүрек ауруы барларға балмұздақтың мүлде 
пайдасы жоқ. Қант диабетімен ауыратындар 
балмұздақтан алыс жүргені ж�н. 

Танымал балмұздақ түрі �те к�п. Ең к�п 
сатылатын балмұздақ – «Шин-Лайн ның» 
«Бомбасы» болса, Aiza ЖШС шы ғаратын 
«Белый медведь» одан кейінгі орында. 
Ресейлік «Инмарконың» «Золотой стан-
дарты» да жиі �теді. Сондай-ақ «Бахрома», 
«Мишка на полюсе», «К�кшетау бал-
мұздағы» да танымал. «Бәйтерек», «Астана» 
немесе «Балдырғанды» к�пшілік жақсы 
сатып алады. 

Балмұздақ �ндірушілердің айтуынша, 
елімізде мұздай шырын жазда к�п �теді. 
Оны қысы-жазы үйде жеу дәстүрі дамымай 
отыр. Қыста елімізде балмұздақ сұраныс 
күрт азайып кетеді екен. #йткені к�пшілік 
оны жазда серуен кезінде ғана дәмін тата-
тын тәтті деп санайды. «Шин-Лайн» ком-
паниясы директорлар кеңесінің т�рағасы 
Дмитрий Докин бір сұхбатында қызық 
мәлімет келтіреді. Қазақстанда балмұздақ-
тың 26 пайызы үйде тұтынылады екен. Оны 
әдейі барып сатып алған. Ал 72 пайызы 
серуенде жүргенде кездейсоқ сатып алын-
ған. Оның айтуынша, табиғаты суық 
Скандинавияда балмұздақ Италия мен 
Франция, Испанияға қарағанда екі есе к�п 
сатылады. #йткені олар тәтті �німді қысы-
жазы үйінде теледидар к�ріп отырып 
немесе той дастарқанында жейді. Ал қалған 
үш елде жазда ғана к�п жеу дәстүрге ай-
налған. 

«Қазір маркетинг міндеті – оңтүстік 
нарықтарда �німнің жаңа түрлерін әзірлеп, 
оны тұтынуды жаздан күзгі-қысқы маусым-
ға дейін созу», – дейді ол. Оның айтуынша, 
қазір Қазақстанда барлық күш-жігерді 
үйдегі сегментті дамытуға жұмсау қажет 
екен. 

Қысқасы, жазғы маусым, демалыстар 
кезеңі қызықты сәттер ғана емес, балмұздақ 
пен тәтті шырынның дәмімен есте қалуы 
тиіс. Сондықтан сапалы әрі пайдалы �німді 
тұтыну үшін оның сапасы мен құрамына 
да назар аударуды естен шығармайық. 

Жәнібек АМАНГЕЛДІ

Жаз келгелі сал�ын тәтті сусын мен балм�зда�ты� саудасы ж�ре бастады. 
Со��ы к�ндері елімізді� солт�стігінде де сынап ба�аны +40Co-�а біра� жетті. 
Сал�ындауды� бір тәсілі саналатынды�тан �лкенні� де, кішіні� де �олынан 
пломбир, вафелді немесе эскимо балм�зда�ын к�ресіз. Оны д�кендегі 
то�азыт�ыш с�ресінен та�дайсыз, болмаса саяба�та не к�шеде сатылатын 
��йылмалы балм�зда�ты� дәмін татасыз. Ендеше о�ырман�а еліміздегі 
балм�зда� нары�ыны� мәліметтері мен �німді та�дауда�ы басты талаптарды 
�сынуды ж�н к�рдік. 
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Алматы �аласына со�ы болып 
�осылан Алатау ауданыны� бой 
к�тергеніне де 15 жылды� ж�зі бо-
лыпты. Десе де, осы уа�ыт ара-
лыында мегаполисті� сол т�стік-
батыс б�лігінде орналас�ан аудан-
ны� к�п мәселесі шешілмеді. Оны� 
ішінде жол мәселесі де бар.

ДОСАЕВТЫҢ 
ОРЫНДАЛМАҒАН У�ДЕСІ

Жол мәселесінің сын к�тер мейтіндігі 

аудан тұрғындарын әбден мезі еткен. Бұл 

туралы аудан құрылған 15 жыл ішінде оны 

басқаруға келген әкімнің бә ріне айтуын-

дай-ақ айтылды. Бірақ тақ тайдай болып 

ж�нделген жол жоқ. Соңғы рет шаһардың 

қазіргі басшысы Ерболат Досаев сәуір 

айында аудан тұрғындарымен кездесуге 

келген кезінде де осы мәселе к�терілген. 

 «Алатау ауданындағы «&жет» шағын-

ауданында тұрамын. &зімнің ауданымды 

және к�рші «Қарасу» шағын ауданын �те 

жақсы білемін. &йткені осы жақта жиі 

жүремін. Бізде жолдар �те нашар. *сіресе, 

жолдағы кәріз жүйелеріне темір қақпақ 

қойылған тұстары әбден қазылып кеткен. 

К�ліктер соны айналып �темін деп қауіпті 

жағдаймен жиі бетпе-бет келіп жатады», 

– деді қала тұрғын дарының бірі.

Ал қала әкімі Ерболат Асқарбекұлы 

тұрғындарды аудандағы 60 к�шеге орташа 

ж�ндеу жұмыстарының жүргізілетінін 

айтып қуантып қойды.

 «Алатау ауданын дағы 60 к�шеде орта-

ша ж�ндеу жұмыс тарын жүргіземіз. Жол 

бұрын болма ған жерлерге т�селеді. Жол 

бойындағы темір қақпақтар баяғы техно-

логия мен салынып, бұзылған. Биыл олар-

ды қалқы малы қақпақтармен ауыс тыра-

мыз. Жоспар бойынша жыл соңына дейін 

10 мың темір қақпақ сатып аламыз. Мау-

сым-шілде айла рында қаладағы ең �зекті 

мәселелерді шешуге тапсырма бер дім. 

Тиіс ті қаражат б�лінді», – деді әкім.

Алайда біз тілдескен аудан тұрғындары 
қала әкімі айтқан жұмыстардың ешқай-
сысы да жүргізілмегенін айтып қынжылды. 

 «Қала әкімі келгенде жанына қосылып 
келген аудан әкімі де «Мамыр айында 
жоспардағы 60 к�шеге ж�ндеу жұмыста-
рын бастаймыз» деп кеткен. Алайда мамыр 
бітіп, маусым келді әлі күнге дейін ш�птің 
басы сынбады. К�шелер мен қазылып 
кеткен кәріз құдықтарының маңайы сол 
күйі жатыр», – дейді «&жет» шағын ауда-
ны ның Қайрат есімді тұрғыны. 

«ШЕТСІЗ ҚАЛАНЫҢ» 
ШАРАПАТЫНАН ШЕТ ҚАЛДЫ 
Алматының осындай жаңа ауданының 

мәселесін шешу үшін осыдан үш жылдай 

бұрын «Шетсіз қала» бағдарламасы қабыл-
данған болатын. Бағдарламаға Алматы 
қаласында жайлы қалалық орта құру және 
қаланың барлық ауданында �мір сүру 
сапасын арттыру міндеті жүктелген. Бұл 
міндетке жету жолында Алматыны к�п-
орта лықты дамыту, қоғамдық к�ліктің 
да мыған жүйесі және аудандардың бай-
ланыстылығы, жаңа тарифтік саясатты 
енгізу және шығындарды азайту арқылы 
тұрғын үй-коммуналдық шаруашылық 
қызметінің сапасын жақсарту баста ма-
лары жүзеге асырылуы керек болған. 

Бағдарламаға сәйкес, аталған аудан-
дар дағы инженерлік-коммуникация жүйе-
лерін тарту жұмысы толықтай 2025 жыл ға 
дейін аяқтау керек болатын. Аталған 

бағдарламада к�рсетілген уақытқа да бар-
жоғы бір жарым жылдан сәл ғана артық 
уақыт қалды. Бірақ Алатау ауданындағы 
инженерлік-коммуникация жүйелерінің 
жайы бесенеден белгілі. Соған қарағанда 
бұл ауданның тұрғындары үшін «Шетсіз 
қала» бағдарламасынан еш қайыр болайын 
деп тұрған жоқ секілді. 

2040 ЖЫЛЫ 
Б�РІ ЖАҚСЫ БОЛА МА?

Орталықтан алыстау орналасқан осын-
дай аудандардың мәселесі Президенттің 
де назарынан тыс қалмайды. Мемлекет 
басшысы былтыр қараша айында Алма-
тыға жасаған сапарында мега полис тегі 

шеткері аудандардың дамуы тым кен же 
қалып отырғанын сынға алған болатын. 
Мәселені шешу үшін қала басшылығына 
нақты тапсырма да берген еді. Президент 
аталған аудандарда әлеуметтік нысан-
дардың жетіспеушілігі �з алдына мұндағы 
к�лік және инженерлік инфрақұрылым-
ның да сын к�термейтінін айтқан. 

«Қала – бәріне ортақ. Сондықтан 
қаланың игіліктері де барлық тұрғынға 
бірдей қолжетімді болуға тиіс. *кімдіктің 
басты міндетінің бірі – орталық пен шет-
тегі аудандардың арасында пайда болған 
осы теңсіздікті жою», – деген болатын 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев. 

Алайда одан бері 8 айға жуық уақыт 
�тсе де аудандағы «сүрленген» мәселелер 
шешіліп кеткені шамалы. Аудан тұрғын-
дары ойқы-шойқы жолдарға күрделі ж�н-
деуді былай қойғанда, орташа ж�ндеу 
жұмыстары жүргізілгенін талап етеді.

 Біз Президенттің орталық және шет-
кері аудандар арасындағы теңсіздікті жою 
бойынша тапсырмасының қалай орында-
лып жатқанын білмек болып қала әкімді-
гіне жүгінген едік. Дегенмен әкімдік 
жақын да қаланың 2040 жылға дейінгі Бас 
жоспары бекітілді. Осы жоспарға сәйкес, 
Алматының барлық тұрғынына заманауи, 
қо лайлы және гүлденген ортада �мір сүру-
ге мүмкіндік берілетін айтып, екі ұшты  
жауап берді. *кімдіктегілердің айтуын ша, 
дәл осы жоспарда Президент сын тезіне 
алған барлық кемшілік пен оларды түзеу-
дің жолы қарастырылған екен. 

Бұл ресми жауаптан ұққанымыз, Ала-
тау ауданының тұрғындарына тақ-тайдай 
тегіс жолмен жүру үшін 2040 жылға дейін 
күту керек секілді.

Алайда Президенттің �зі қадап айтқан 
мәселені тез арада шешуді қолға алмаса 
Алматы атқамінерлеріне сын болмақ. 
*йтпесе, бір қаланың екі ауданында екі 
түрлі жағдайдан халықтың билікке деген 
сеніміне селкеу түсірері анық. 

 Нұрболат АДЫРБЕК, 
Алматы қаласы

Күйі қашқан Күйі қашқан 
көшелеркөшелер

Саятхан САТЫЛҒАН

*ңгіменің әлқиссасын әріден 
бастасақ, Нұржан Молдиярұлы 
Жамбыл облысы әкімінің орын-
басары болып тұрған кезде «Түй-
те» каналына к�з тіккен к� рінеді. 
Тіпті, жеке кәсіпкер Мадами-
нованы қорқытып, жекемен-
шігін дегі каналды сатуға мәжбүр-
лепті. Арызданушы мен қазіргі 
облыс әкімінің арасында телефон 
арқылы �рбіген сол әңгіменің 
ау дио жазбасы да жазылып қал-
ған. Мұндай деректі Мадамирова-
ның адвокаты Рена Керимова 
келтіріп отыр. Алайда арыздану-
шы тарап әлі күнге сол аудио жаз-
ба ны жарияламады. Тек Астана 
қаласындағы Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл агенттігіне 
шағым түсірді. 

    Адвокаттың с�зіне сүйенсек, 
аталған аудиожазба 2021 жылы 
жазылған. Ол тұста облысты Бер-
ді бек Сапарбаев басқарып тұр-
ған-ды. Алайда рейдерлік басып 
алу туралы әңгіме биыл қозғалып 
жатқан к�рінеді. Рена Керимова 
арызданушы жақ қазір �здеріне 
қысым к�рсетіліп жатқанын 
мәлімдеді. Тіпті, оларға каналдың 
орнына басқа жер беру де ұсыны-
лыпты. Бірақ бұған арыздану-
шылар келіспей, Сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы іс-қимыл агент-
тігі тарапынан тексеріс жүргізуді 
сұрады. 

*рине, мұндай айып ешкімге 
абырой әкелмейтіндігі анық. 
Облыс әкімдігінің баспас�з қыз-
меті бұл арыз «жаптым жала, 
жақ тым күйе» екенін хабарлады.

«БАҚ және әлеуметтік желі-
лерде тарап жатқан Жамбыл 
облысы әкімінің рейдерлікке 
қатысы бар екендігі туралы ақпа-
рат шындыққа жанаспайды. 
«Түйте» каналы Тараз қаласын-
дағы ирригациялық жүйелерге, 
арықтарға су жеткізу, жасыл же-
ле к терді қурап кетуден сақтаудағы 
негізгі канал болып табылады.

Кезінде жекешеленіп кеткен 
«Түйте» каналы облыс орталы-
ғындағы каналдар жүйесінің күре 
тамыры саналады.

Осыған орай, каналды реттеп, 
тазалау арқылы толық әлеуетін 
тиімді пайдалану үшін оны ком-
му налдық меншікке қайтару 
маңыз ды.

Бұған дейін бұл бағытта қар-
жы қаралғанымен, жұмыстар 
нақты нәтиже бермеген. Былтыр 
мамандармен қаладағы қураған 
ағаштар бойынша 919 акт, биылғы 
жылдың 5 айында 312 акт жасал-
ғаны – соның дәлелі. Бүгінде 
заң сыз жекешелендірілген мүлік-
ті коммуналдық меншікке қай-
тару шеңберінде жергілікті атқа-
ру шы және құқық қорғау орган-

дарымен бірлескен шаралар 
жал   ғасып жатыр.

Барлық жұмыс заң аясында 
жүзеге асырылады.

Қазіргі уақытта бұл бағыттағы 
аза маттық іс Жамбыл облыстық 
сотының апелляциялық саты-
сын да қарауында», – деп Жамбыл 
облысы әкімінің баспас�з хат-
шысы Данияр Асқарұлы ресми 
мәлімдеме жасады. 

Негізі, су айдындары мәсе-
лесіне қатысты Шу ауданының 
тұрғыны Қазақбай Байжұманұлы 
да шырылдап келген болатын. 
«Абай» шаруа қожалығының иесі 
тіпті әлеуметтік желі арқылы ви-
део  үндеу жасап, құзырлы орган-
дардан к�мек сұраған. Ол 2011 
жылы к�лді жалға алғанымен, 
оның  жалға алу мерзімін ұзартуға 
әкімдік рұқсат бермей отыр-
ғанына наразылығын білдірген. 
Тіпті, «к�лді тартып алу үшін 
әкімдік белден басу әрекетіне де 
барып жатыр» деп шаруа жанай-
қайын жеткізген. Алайда облыс 
әкімі Нұржан Нұржігітов жеке-
меншіктегі су айдындары мем-
лекет меншігіне заңды түрде 
қай тарылып жатқанын мәлімдеді.  

 «Облыстан 100-ден астам су 
қоймасы бар. Соның 80-нен 
астамы ның жалға беру ж�ніндегі 
нормативтері бар. Олармен ар-
найы инспекция айналысады. 
Бірақ «Абай»  шаруа қожалы-
ғының к�лді пайдалану мерзімі 
біткен. Жалға алушы келісімді 
мерзімді әрі қарай жалғастыру 
ж�нінде комиссияға ұсыныс бер-
ген. Бірақ сол 10 жылдың ішінде 
қандай жұмыстар атқарылғаны 
зерттеледі. Жоспар құрылып, бе-
кі тіледі. Сол жоспардың орында-
луы тексеріледі. Комиссия жүр-
гіз ген тексеріске сәйкес, жоспар 
орын далмаған. Комиссия келі-
сім шартты жалғастырмау ж�нінде 
шешім қабылдады», – деді  облыс  
басшысы Нұржан Нұржігітов.

Шырылдаған шаруа шағымын 
сотқа да жолдапты. Алайда сот 
комиссия шешімін дұрыс деп 
тапқан. Енді Қазақбай Байжұман-
ұлы к�лді жалға алу мерзімін 
ұзар ту үшін Жоғарғы сотқа ша-
ғым түсіріп жүр.

*рине, мұндай жағдайда 
біреу дікін дұрыс әлде бұрыс деу 
қиын. Алайда «Түйте» каналының 
жекеменшіктен мемлекет мен ші-
гіне қайтарылуын к�пшілік құп 
к�реді. Тіпті, «Тараз қаласын ке-
сіп �тетін сегіз каналды да мем-
лекет меншігіне қайтару керек» 
дейтіндер де табылады. Себебі 
каналдардың үстіне жекеменшік 
иелері түрлі кәсіпкерлік нысан 
салып тастаған. Ал бизнес нысан-
дарынан шыққан қоқыс каналды 
да, қоршаған ортаны да ластап 
жатыр. Бірақ жамбылдықтар су 
айдындары жекеменшіктен алы-
нып, қайта жекеменшікке беріліп 
кетпегенін қалайды. 

Жамбыл облысы    

«ТҮЙТЕ» ТӨҢІРЕГІНДЕГІ 
ТҮЙТКІЛ 

Тараз �аласындаы «Т�й-
те» каналы т��ірегіндегі 
т�йткіл басылар емес. #ткен 
жетіде адвокат Рена Кери-
мова жаса ан мәлім-демеден 
кейін к�п шендіден маза �аш-
ты. Оан негіз де жо� емес. 
#йт ке ні жеке кәсіпкер Хасият 
Мада минованы� �*�ыын 
�ор ау шы адвокат «арыздану-
шыны�  иелігіндегі «Т�йте» 
каналын Жамбыл облысыны� 
әкімі Н*ржан Н*ржігітов за�-
сыз тар тып алалы жатыр» 
деп сананы сан-са��а ж�гірт-
ті. М*ндай мәлімдемеден 
кейін жергілікті билік �кілдері 
аб дырап �аланы да жасырын 
емес. Алайда олар б*л а�-
паратты� шынды��а жанас-
пайтынын мәлімдеді. 

4 маусым – Мемлекеттік рәміздер к�ніне орай Астана 
�аласы Бай�о�ыр ауданы әкімдігі бірнеше шараа м*рынды� 
болды. Аталан іс-шараа Бай�о�ыр ауданыны� әкімі Ерлан 
Жаулыбаев, әскери музей �ызметкерлері мен зиялы �ауым 
�кілдері, жас сарбаздар, аудан т*рындары �атысты. Аудан 
әкімі аппаратыны� және әскери-патриотты� орталы� 
�ызметкерлерімен бірге м*ражай алдында мемлекеттік 
3н*ран шыр�ады. 

Аудан басшысы Ерлан Жаулыбаев құттықтау с�зінде мемлекеттік 
рәміздердің мән-маңызына тоқталды.

«Мемлекеттік рәміздер халқымыздың тарихы мен тағдырын, ұлы 
мақсаттарға ұмтылысын білдіреді. Бүкілхалықтық сипатқа ие болған 
бұл мереке баршамызды жұмылдырып, ұлттық сананы оятып, 
патриоттық сезім сыйлауда. Тәуелсіздікке қол жеткізу тарихында т�л 
рәміздеріміз дүниеге келген күн – ерекше сәт. Мемлекеттік рәміздеріміз 
тек к�ркем образ ғана емес, тәуелсіз мемлекет құру идеясының 
жаршысы, ізгі сезімдерді адамдардың жан дүниесіне сіңіруге қызмет 
етеді. Қыран бейнелі к�к Туымыз, басқаға ұқсамайтын шаңырақ 
шырайлы дара Елтаңбамыз, *нұранымыздың әсем әуені мен әдемі 
мәтіні, тәуелсіз еліміздің атынан әлем алдында с�йлейтін тарихы-  
мыздағы ресми белгілерге айналды», – деді Е.Жаулыбаев. 

Бұған қоса, Мемлекеттік рәміздер күнінде ауданның басты 
к�шелері  мен аула ішіне мемлекеттік Ту ілінді. Мерекеге орай ауданда 
абаттандырылған жаңа аулалар ашылып, пайдалануға берілді. Жаңадан 
іске қосылған аулаларда түрлі мерекелік іс-шара ұйымдастырылды, 
әскери оркестрдің сүйемелдеуімен патриоттық әндер де шырқалды. 
Балаларға арнап ойын-сауық бағдарламалары да к�рсетілді. Түрлі 
кейіпке енген ертегі кейіпкерлері бүлдіршіндер мен ата-аналарға 
мерекелік к�ңіл күй сыйлады.

Ж.ҚҰТТЫБАЙ 

АУЛАЛАРҒААУЛАЛАРҒА  
ТУ ІЛІНДІТУ ІЛІНДІ

БАҚ және әлеуметтік желілерде тарап жатқан 
Жамбыл облысы әкімінің рейдерлікке қатысы бар екендігі 

туралы ақпа рат шындыққа жанаспайды. «Түйте» каналы 
Тараз қаласын дағы ирригациялық жүйелерге, арықтарға су 

жеткізу, жасыл же ле к терді қурап кетуден сақтаудағы 
негізгі канал болып табылады.

Қала әкімі келгенде 
жанына қосылып келген 
аудан әкімі де «Мамыр 
айында жоспардағы 60 

к&шеге ж&ндеу жұмыста-
рын бастаймыз» деп кеткен. 
Алайда мамыр бітіп, маусым 
келді әлі күнге дейін ш&птің 
басы сынбады. К&шелер мен 

қазылып кеткен кәріз 
құдықтарының маңайы сол 

күйі жатыр.
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САУДА-САТТЫҚ ТУРАЛЫ 
ХАБАРЛАМА

«Қазақстан инжиниринг» Ұлттық компа-
ния сы» акционерлік қоғамы (бұдан әрі – 
Ком пания) жылжымайтын мүлікті сату бо-
йынша 2023 жылы «04» шілдедегі сағат 12:00-
де (Астана уақыты бойынша) Мемлекеттік 
мүлік тізілімінің www.gosreestr.kz веб-пор та-
лында (бұдан әрі – Веб-портал) басталатын 
бағаны т!мендету шарттарындағы аукцион 
!ткізетіндігі туралы хабарлайды.

Сату Компанияның Директорлар кеңе сі-
нің 2018 жылғы 15 қазандағы шешімімен бе-
кі тілген (№6 хаттама) «Қазақстан инжи ни-
ринг» ҰК» АҚ активтерін сату, қайта құры-
лымдау Ережесіне (бұдан әрі – Ереже) және 
«Ақпараттық-есептеу орталығы» АҚ Дирек-
торлар кеңесінің шешімімен бекітілген (2014 
жылғы 23 мамырдағы № 66 хаттама) Мем ле-
кет тік мүлік тізілімінің веб-порталында мү-
лік ті сату бойынша электронды сауда-сат-
тықты жүргізу регламентіне (бұдан әрі – Рег-
ламент) сәйкес жүзеге асырылатын болады.

Бағаны т!мендету шарттарындағы 
аукционға қойылатын:

Компанияның жылжымайтын мүлкінің 
атауы: жалпы ауданы 1068,7 шаршы метр ли-
тер (ч.Б) қоймасы және жалпы ауданы 1039,1 
шар шы метр литер (ч.В) қоймасы, ауданы 
0,2116 га жер учаскесіне меншік құқығы бар 
(ка дас трлық н@мірі 20:317:007:052), нысаналы 
мақсаты – зауытты пайдалану және оған қыз-
мет к@рсету үшін орналасқан мекенжайы 
Қазақ стан Республикасы, Алматы қаласы, 
Түр ксіб ауданы, Сүйінбай даңғылы (бұрынғы 
Красногвардейский тракті), 284 үй (бұдан әрі 
– Актив).

Активтің меншік иесі: «Қазақстан инжи-
ниринг» Ұлттық компаниясы» акционерлік 
қоғамы.

Активтің бастапқы бағасы: 673 021 140 
(алты жүз жетпіс үш миллион жиырма бір мың 
жүз қырық) теңге (ҚҚС есептемегенде).

Активтің ең т!менгі бағасы: 112 170 190 (жүз 
он екі миллион жүз жетпіс мың жүз тоқсан) 
теңге (ҚҚС есептемегенде).

Активтің құнын т!леуді (сатып алу Бағасы) 
Сатып алушы мынадай тәртіппен жүргізіледі:

• Аванстық т@лем сатып алу бағасының 
(бұдан әрі – Аванстық жарна) кемінде 15% 
м@лшерінде Активті сатып алу-сату Шартына 
қол қойылған күннен бастап күнтізбелік 10 
күннен кешіктірілмейтін мерзімде енгізіледі 
(кепілдік жарна тиесілі аванстық жарнаның 
есебіне есептеледі).

• Активті сатып алу-сату Шарты бойынша 
кемінде 85% м@лшерінде қалған сома Активті 
сатып алу-сату Шартына қол қойылған күн-
нен бастап күнтізбелік 30 күннен кешік тіріл-
мей енгізіледі.

Активті сату бойынша @ткізілген электрон-
дық сауда-саттықтың нәтижелері бойынша 
Сатып алушы, Сатушы (Компания) жасаған 
және Сатушы (Компания) Веб-порталда 
орналастырған нысан бойынша Активті са-
тып алу-сату Шартына қол қоюға міндеттенеді.

Электрондық аукционға қатысушыларды 
тіркеу Веб-порталда хабарлама жарияланған 
күннен бастап тізілімнің веб-порталында 
жүргізіледі және электрондық аукцион 
бастал ғанға дейін екі сағат бұрын аяқталады.

Электрондық аукционға қатысушыларға 
қойылатын талаптармен Веб-порталда таныса 
аласыз.

Актив туралы қосымша ақпаратпен 
Сатушының (Компанияның) мекенжайына 
келесі электрондық мекенжайларға ресми 
сұрау салу арқылы танысуға болады: ke@ke.kz, 
dkr@ke.kz. Сұрау салу электрондық аукцион-
ның @тінімдерін қабылдау мерзімі кезеңінде 
қабылданады. Ақпарат құпиялылық туралы 
келісімге қол қою шартымен беріледі.

33 651 057 (отыз үш миллион алты жүз елу 
бір мың елу жеті) теңге м!лшеріндегі кепілдік 
жар на «Ақпараттық-есептеу орталығы» АҚ 
есеп-шотына енгізіледі: БСН: 050540004455, 
Б С К :  H S B K K Z K X ,  Ж С К : 
KZ946017111000000330, «Қазақстан Халық 
Банкі» АҚ. Т@лем мақсаты: электрондық 
аукционға қатысуға арналған кепілдік жарна 
(кепілдік жарна м@лшеріне банктік қызмет-
терді т@леу кірмейді). Банк кепілдігі кепілдік 
ретінде қабылданбайды.

Кепілдік жарналардың «Ақпараттық-
есептеу орталығы» АҚ шотына уақтылы түсуі 
мақсатында кепілдік жарнаны !тінімдерді 
қабылдаудың аяқталуына дейін үш күннен 
кешіктірмей т!леу ұсынылады.

Электрондық аукционда жеңіске жеткен 
қатысушы сауда-саттық нәтижелері туралы 
хаттамаға қол қоймаған жағдайда, Сатушы 
кепілдік жарнаны қайтармайды.

Сауда-саттық нәтижелері туралы хаттама 
электрондық аукционның нәтижелерін және 
жеңімпаз бен Сатушының Активті сату бағасы 
бойынша сатып алу-сату Шартына қол қою 
міндеттемелерін тіркейтін құжат болып 
табылады.

Электрондық аукционды @ткізу тәртібі, 
электрондық аукционға қатысуды ресімдеу 
тәртібі туралы, Жеңімпазды айқындау шарт-
тары туралы ережелермен «Ақпараттық-есеп-
теу орталығы» АҚ www.gosreestr.kz сайтында 
к@пшілікке қолжетімді Регламентте танысуға 
болады.

Сауда-саттық туралы толық ақпаратты 
www.gosreestr.kz сайтынан немесе +7 (7172) 
55-29-81 («АЕО» АҚ) және +7 (7172) 72 52 52 
(ішкі 1957, 1610) («Қазақстан инжиниринг» ҰК» 
АҚ) телефондары арқылы алуға болады.

Жуырда Орталы� коммуни-
кациялар �ызметіні� баспас�з 
конференциясында Ма��ыстау 
облысыны� әкімі Н!рлан Но�аев 
биыл�ы 4 айда�ы ��ірді� әлеу-
меттік-экономикалы� дамуы мен 
алда�ы жоспары ж�нінде баян-
дады.

Iңір басшысының мәліметіне сәй-
кес, есептік кезеңде облыстағы @нер-
кәсіп @ндірісінің к@лемі 900 млрд тең-
геден асқан. Ал бюджет қазынасына 
құйылған инвестициялық қаражат к@-
лемі 266 млрд теңгені құрады. Ауқы мы 
жағынан ірі екі жобаға 2 млрд тең геге 
жуық қаржы тартылды. 

ТІРШІЛІК НMРІНЕН 
ТАПШЫЛЫҚ БОЛМАЙДЫ

Сондай-ақ облыс әкімі @ңірде «Ақ-
тау теңіз порты» арнайы эко номика лық 
аймағындағы іркіліссіз істер @ңір эко-
номикасының даму динамикасының 
қарқын алуына сеп болғанын с@з етті. 

Соңғы мәліметтерге сәйкес, «Ақ тау 
теңіз порты» АЭА аумағында 20 жоба 
іске асырылған, қалған 33 жоба кезең-
кезеңімен жүзеге асып келеді. Аймаққа 
тартылған инвестициялардың жалпы 
к@лемі 286,8 млрд теңгені құ рай ды. 
Iңір дің тұрғын үй-комму налдық 
шаруа   шылық саласында да ауқымды 
жұмыстар жүргізіліп жатыр. Маңғыс-
тауда ауызсу тапшылығын жою үшін 
бірқатар шаралар қабыл данды. 2025 
жылға дейін ауызсумен қамтамасыз ету 
мәселесін кезең-кезеңімен шешу үшін 
жалпы қуатты лығы тәулігіне 200 мың 
текше метрге жуық жеті жобаны іске 
асыру жос парланған. Мәселен, «Қара-
жанбас» кен орнында қуаттылығы 
тәулігіне 17 мың текше метрді құрайтын 
су тұшыту зауыты іске қосылды. Бұған 
дейін кәсіпорын «Астрахань–Маңғы ш-
лақ» құбырынан су алатын. Нәтиже-
сінде, «Астрахань–Маңғыстау» су 
құбы рынан босаған 10 мың текше метр 
ауызсу Жаңа@зен қаласы, Бейнеу, 
Жетібай ауылдары тұрғындарына 
беріледі. Су тапшылығын жою мақса-
тында «Кас пий» су тұшыту зауытының 
қуатын екі есеге ұлғайту арқылы тәулі-
гіне 40 мың текше метрге дейін жет кізу 
жоспар лану да. 2022 жылдың жазғы 
маусы мында қуаттылығы 5 мың текше 
метр тұшыту қондырғысы пай далануға 

берілді. Ал қалған жұмыстар 2023 жыл-
дың соңына дейін аяқталады. 

 «Сонымен қатар Ақтауда жеке 
инвестордың есебінен тәулігіне 20 мың 
текше метр су тұшыту қондыр ғысы ның 
құрылысы жүргізіліп жатыр. Жыл 
соңына дейін 10 мың текше метр су алу 
жоспарланған. Мемлекет бас шысы алға 
қойған 12 ауылды орталық тандырылған 
сумен жабдықтау ж@нін дегі міндеті 
бүгінде толық орындалды. Нәтижесінде, 
елді мекендерде халық тың ауызсуға 
қолжетімділігі 96 пайы здан 100 пайызға 
дейін жетті», – деді Маңғыстау облы-
сының әкімі Нұрлан Ноғаев.

Облыс әкімі @ңірде газбен жабдық-
тау жұмыстарының да @з деңгейінде 
жалғасып жатқанын айтты. Биыл Кас-
пий энергетикалық хабының «Жаңа-
@зен–Ақтау» магистралдық газ құбы-
рын салу жобасы аяқталады. Ол Ақ тау-
 дың жаңа шағынаудандарын газ бен 
жабдықтау үшін қажет. Бұдан бас қа, 
2023 жылдың басында Үкіметтің қол-
дауы мен ұзындығы 308 шақырым 
болатын «Бейнеу–Жаңа@зен» газ құбы-
рының екінші желісінің құры лысы 
басталды. Нысан 2023 жылдың соңында 
іске қосылады.

Iңірдің денсаулық сақтау сала-
сында да оң @згерістер байқалған. Мы-
салы, 2022 жылы жеке инвестиция лар 
есебінен Жаңа@зенде 175 т@сектік 
к@пбейінді аурухана салынып, пай да-
лануға берілген. Сондай-ақ заманауи 
жабдықтармен жабдықталған 100 т@-
сектік онкологиялық орталық іске қо-
сылған.

– Медициналық қызметтердің 
қадамдық қолжетімділігін қамтамасыз 
ету үшін Маңғыстауда алты жеке ұйым 
ашылды. Олар алғашқы медициналық 
к@мек к@рсетеді. Облысты дамытудың 
2021-2025 жылдарға арналған кешенді 
жоспары аясында Мұнайлы ауданында 
150 т@сектік орталық аудандық ауру хана 
құрылысы жүргізіліп жатыр, – деді 
Маңғыстау әкімі.

Нұрлан Ноғаевтың айтуынша, 
денсаулық сақтау нысандарының ма те-
риалдық-техникалық базасы жыл са-
йын жаңартылады. Облыстық бюд-
жеттен 352 бірлік медициналық техни-
каны сатып алуға 4,2 млрд теңге б@лін-
ген. Облыстың кешенді жоспары 
шең берінде республикалық бюджет 
есебінен лизинг арқылы жедел жәрдем 
стансасы үшін бес реанимобиль сатып 

алынған. Осылайша, бүгінде емдеу 
меке мелерін жарақтандыру к@рсеткіші 
93 пайызды құрап отыр. 

Медицина саласындағы кадрлар 
тапшылығы мәселесін шешу үшін 2022 
жылы облыс әкімінің 157 гранты б@лін-
ген. 

Iңірде халықты жұмыспен қамту 
мәселелеріне ерекше к@ңіл б@лінеді. 
Нұрлан Ноғаев 2022 жылы @ңірде 21 
мың 548 жаңа жұмыс орны құрылғанын 
мәлімдеді. Сонымен қатар @ңірдің ірі 
мұнай @ндіруші кәсіпорындары мен 
олардың мердігер ұйымдарына 1 741 
жергілікті тұрғын жұмысқа орналас-
тырылған. 

ТУРИЗМГЕ ТҮРЕН САЛАДЫ
Екі жыл бұрын Маңғыстау облы-

сына шетелден және ел @ңірлерінен 310 
мыңнан астам турист келген. Iңірде 
туризм саласында к@рсетілген қызмет 
к@лемі 11,5 млрд теңгені құра ған. Маң-
ғыс тауда туристік секторды дамытудың 
маңызы жыл @ткен сайын артып келеді. 
Бүгінде Үкіметтің қолдауымен ұшақтар 
халықаралық және ішкі бағыттар 
бойынша 24 бағытта аптасына 110 әуе 
рейсін, оның ішінде алыс және жақын 
шетелдерге 16 бағытта 45 әуе рейсін 
жасайды. 

Мәселен, курорттық аймақтарды 
дамыту аясында 2022 жылы жергілікті 
инвесторлар 4 жобаны іске асырған. 

Нәтижесінде, 1,1 млрд теңгеден астам 
инвестиция тарта отырып, 80-нен астам 
жаңа жұмыс орны құрылған. Олардың 
қатарында «Нефтемаш» КЗ» «Сартас» 
келушілер орталығы, «Фламинго 
курорты» («Фламинго» ЖШС), Глам-
пинг Teniz Village (Techno west ltd 
ЖШС), AURA демалыс базасы («Алека» 
ЖШС) бар. 

–  Биыл 6 инвестициялық жобаны 
іске асыру әрі 210 жұмыс орнын құру 
жоспарланған. Жобаның жалпы құны 
100 млрд теңгеге бағаланған. Бұл жо ба-
лардың барлығы @ңір экономикасын 
дамыту үшін оң мультипликативті әсер 
етеді, – деді облыс әкімі Нұрлан Ноғаев.

ИНЖЕНЕРЛІК ЖЕЛІНІ 
ЖАҢҒЫРТУ ЕЛ ИГІЛІГІ ҮШІН 
Ақтауда 2026 жылға дейін 900 

шақырымнан астам инженерлік желі 
жаңғыртылады. Халықты сапалы ком-
му налдық қызметтермен қамта масыз 
ету мақсатында 2026 жылға дейін Ақтау 
қаласының 25 шағынау данын 5 аймаққа 
б@ле отырып, 919 шақырымға созы-
латын инженерлік желіні алмас тыру, су, 
кәріз жүйесі мен жылу құбыр ларын 

жаңғырту жоспар ланған. Бүгінде 19 
жобаны қаржылан дыру мәселелері 
қарастырылып жа тыр. 1 кезең бойынша 
жобаның жал пы құны 20,4 млрд теңгеге 
бағаланған. Оның ішінде су құбыры 
бойынша 6 жоба, кәріз құбыры бо йын-
ша 6 жоба, кәріз тазарту станса лары 
бойынша 6 жоба және жылумен 
жабдықтау желілері бойынша 1 жобаны 
жүзеге асыру жоспарланған.

–  Биыл Ақтау қаласының 3а, 3б 
шағынаудандарында және аурухана 
қалашығында жылу желілерін қайта 
жаңарту басталды, жалпы ұзындығы 
10,2 шақырым инженерлік желілер 
жаңғыртылады. Ол үшін республика-
лық бюджеттен 3,3 млрд теңге б@лініп, 
мердігер анықталды. Қалған шағын-
аудан дарды жаңарту бойынша жұмыс-
тар кезең-кезеңімен жүргізілетін бо-
лады, – деді @ңір басшысы Нұрлан 
Ноғаев.

АГРОWНЕРКMСІП WРКЕНДЕУ 
WЗЕГІНЕ АЙНАЛМАҚ

Ауыл шаруашылығын ел эко но-
микасының драйверіне айналдыру да 
маңызды міндет. Биыл ауыл шаруа-
шылы ғының шағын және орта кәсіп-
керлерін, шаруа қожалықтарын қолдау 
мақсатында бюджеттен 1,9 млрд теңге 
б@лінді. Атап айтқанда, мал шаруа-
шылы ғын дамытуға 818 млн теңге, 
егін шілікті дамытуға 43,6 млн теңге, 

инвес тициялық субсидиялауға 720,4 
млн теңге, сыйақы м@лшерлеме лерін 
субсидиялауға 350 млн теңге б@лінген. 
Мал шаруашылығы саласын субси дия-
лауға 2021 жылы 127 млн тең гені б@-
лінсе, 2023 жылы бұл қара жат 818 млн 
теңгеге дейін ұлғайған.

Жалпы, @ңірдің ауыл шаруа шылы ғы 
саласын дамыту үшін 2019-2021 жыл-
дары агро@неркәсіптік кешеннің 1 005 
субъектісіне 2,33 млрд теңге к@ле мінде 
суб сидия б@лінген. 

– Iңірде ауыл шаруа шылығын 
дамыту мақсатында «Ауыл аманаты» 
деп аталатын ауыл азамат тары на несие 
беру жобасын іске асырамыз. Жоба 
шеңберінде жылдық 2,5 пайыздық 
м@лшерлемемен 5-7 жыл мерзімге ша-
ғын несие беріледі. Жалпы сомасы 1,2 
млрд теңгеге 250 жобаны іске асыру 
жос парланып жатыр. Жоба ауыл тұр-
ғын дарының әл-ауқатын арт тыруға 
және олардың мәселелерін же дел ше-
шуге мүмкіндік береді деген үміт темін, 
– деді Нұрлан Ноғаев.

Голрох ЖЕМЕНЕЙ, 
Маңғыстау облысы

ӨНДІРІСТІ ӨЛКЕ ДАМУДЫҢ ДАҢҒЫЛЫНА ТҮСТІ

Б!л дау�а әлемні� е� 'здік футболшылары-
на берілетін «Алтын доп» себеп бол�ан жо�. 
Біра� �!нына �арап б!л допты� ол доптан 
айырмасы жо� деп �алуы�ыз да бек м'мкін.  
Сонымен, жа �ында Шымкент �аласында�ы 
мектептерді� бірі бір доп алу 'шін оны� �!нын 
232 мы� те�геге ба�алапты деген с�з желдей 
есіп, оны әлеу мет тік желі �олданушылары 
бірер к'н жан-жа�ты тал�ыла�ан.    

Назгүл НАЗАРБЕК

Алайда артынша жауапты мекемеден доп құны 
жазылған цифрдың арасына үтір қойылмай қалған, 
бағасы 23 мың болуы керек еді деген ресми жауап 
берілді. Yйтсе де, бұл жауап даудың соңғы нүктесін 
қоя алмады.

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл агент-
тігінің Шымкент қаласы бойынша департаменті Пре-
венция басқармасының басшысы Алексей Колосков 
мониторинг жүргізудің арқасында бір мектептен 2 млн 
200 мың теңге үнемдедік деп хабар лады. «Сыбайлас 
жемқорлықтың алдын алу мақса тында жүргізілген 
мониторинг кезінде Шымкент қаласындағы №90 
дарынды балаларға арналған мамандандырылған 
мектеп-гимназиясы мемлекет тік сатып алу порта-
лында баскетбол добын 232 мың теңгеге, ал волейбол 
добын 42 мың теңгеге бағалап, сатып алуды жоспар-
лаған. Құзырлы мекемеге департамент тарапынан 
жоспарды қайта қарау  туралы ұсыныс хат жолданды. 
Ұсыныс хаттың нәтижесінде қайта қаралып, белгі-
ленген баға @з гертілді. Осылайша, бюджеттің 2 млн 
200 мың тең гесін  үнемдедік», – деп атап @тті басқарма 
басшысы. 

Мәселені тарқатып айтар болсақ, әр жылдың 
басында кез келген мекеме мемлекеттік сатып алу 
порталына қажетті заттардың тізімін жариялайды. 
Оны мекеме басшысы бекітеді. Ал Антикор ондағы 
сыбайлас жемқорлық тәуекелін анықтау үшін 
мониторинг жүргізеді. Жоғарыда айтып отырған 
қателік осы тұста су бетіне қалқып шыққан. Агенттік 
@кілдері «Біз қарамағанда баға осылай кете берер ме 
еді» деп отыр. Ал жоспарды түзіп, оны бекіткен мектеп 
басшылығы әлі сатып алу порталына ілінбеген, бар-
жоғы жоспарда кеткен қате деп ақтал ғысы келеді. 

«АМАNАТ» партиясы Шымкент қаласы фи лиалы 
жанындағы Білім беру мен денсаулық сақтау 
мәселелері ж@ніндегі аймақтық кеңес @ңірдегі осы нау 
салаларға қатысты кез келген даулы мәселені назарда 
ұстайды. Жақында аталған білім ордасының мәселесі 
кеңес отырысында қаралды. Үшінші мега полис тің 
«Асар» шағынауданында орналасқан №90 дарынды 
балаларға арналған мамандандырылған мектеп-
гимназиясының директоры Арман Орын беков 
мемлекеттік сатып алу порталында 2023 жылдың 24 
қаңтарында жарияланған жылдық жос парды әзірлеп, 
бекіту мәліметінде мектеп бухгал териясы тарапынан 
қателік кеткенін атап @тті. «Онда 10 дана баскетбол 
добының әрқайсысы 232 149 теңгеден к@рсетіліп 
кеткен. Алайда онда 23 214,9 деп жазылуы тиіс болған. 
Яғни, үтірдің қалып кетуі салдарынан осындай даулы 
мәселе туындады. Аталған мәселе бойынша наурыз 
айында сатып алынатын тауарлар тізімі қайта қара-
лып, 10 дана баскетбол добы әрқайсысы 23 мың 
теңгеден болып @згертілді. Қателік жіберген мектептің 
бас есепшісі Мирас Патшабайға с@гіс берілді. Тех-
никалық қате кетті, дабыра ететіндей мәселе  емес», 
– деп атап @тті ол. Кеңес отырысына келген бас есепші 
де @зі жіберген қателігін мойындап, енді мұқият 
болаты нын жеткізді. Қалай болғанда да бұл жағдайдың 
сатып алу порталына ілінбей тұрып оңды шешімін 
тапқаны дұрыс болды.

Дегенмен жиында осыған қатысты тағы бір мәселе 
белгілі болды. Мамандандырылған мектеп-гимна-
зиясы жақында спорт тауарларын сатып алуға ар-

налған конкурсты мемлекеттік сатып алу порталына 
жариялаған. Онда 25 мың теңгеден 10 дана волейбол 
добы (250 мың теңге), 23 200 теңгеден 10 дана 
баскетбол добы (232 мың теңге), 15 мың теңден 10 
гандбол добы, 10 500 теңгеден 10 футбол добына және 
баскетбол шеңберіне қажет заттар үшін жалпы 829 642 
теңгенің тауарын жеткізіп беру конкурсын жария-
лайды. 29 мамыр күні тапсырысты орындауға 
қатысқан 31 үміткердің ішінен 829 мың теңгенің за-
тын 380 мың теңгеге орындап беру үшін «ASKA-88» 
ЖШС жеңіп алады.   

Қызығы, сонда осынша дүниені бар-жоғы 380 мың 
теңгеге жеткізіп беретін болған. Дегенмен мектеп 
басшылығы мұндай бағаға сапалы спорт заттарын 
сатып алуға болатынына күмән келтірді. Тіпті, кеңес 
жиынына денешынықтыру пәні мұғалімі доптардың 
түрін алып келген. Онда 42 мың теңге тұратын сапалы 
доп пен ұтып алып, сатып алынып мектепке әкелінетін 
доп та к@рсетілді. 

«Олар 2 айдан арыға жарамайды. 40-50 мың теңге 
тұратын мына допты 4-5 жыл ойнауға болады. Былтыр 
тендерден ұтып алып әкеп берген 20 мың теңгенің 
жобасындағы мына доптар ары кетсе 1 тоқсанға 
жарамды. Екеуінің түрі бірдей, ажырата алмайсыз. Тек 
қымбат сапалы доп тың к@шірмесін әкеліп берген. 8-10 
мың теңгенің доптары к@п болса 10 күнге ғана жа-
райды. Тіпті, балалар да нашар доппен ойнағысы 
келмейді», – дейді денешынықтыру пәнінің мұғалімі.

2850 бала білім алатын мектепте 3 спортзал бар 
екен. Кеңес мүшелері мұндай мәселелер барлық 
мектепте кездесетінін с@з етті. Сондықтан олар да 380 
мың теңгеге осынша заттың сапалысы келетініне 
сенімсіздік танытты. Сол себепті мемлекеттік тап-
сырыс берерде заттың техникалық ерекшелігін @те 
сауатты және мұқият жазу керектігін ескертті. Сондай-
ақ бухгалтерияны жеке-жеке білім ошағына емес, 
Білім басқармасында орталықтандырылған есеп-
қисап б@ліміне жүктеу дұрыс деп санайтынын бір 
ауыздан қолдады. Мектеп директоры шаруа шылық 
мәселелермен емес, білімнің сапасымен, балалардың 
қауіпсіздігімен, тәрбиесімен айналысуы тиіс деген 
қорытындыға келді. 

Шымкентте доптан туған даудың соңы кеңес 
мүшелерінің осындай шешімімен аяқталды. Бұл 
шешім қаншалықты орындалатыны әзірге белгісіз.

Шымкент қаласы   

ДАУДЫҢ БАСЫ – «АЛТЫН ДОП»
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ҚАЗАҚ МӘДЕНИЕТІН 
МЫСЫРДА ТАНЫТТЫ

 Астанадағы Ұлттық 
музейдің атриуымын-
да «Тарихи тұлғалар 
қуыршақтар бейнесін-
де» атты көрме өтіп 
жатыр. 

Қуыр шақтар алматылық шеберлер 
Татьяна Фисенко, Марина Асими, 
Алиса Меңдіғалиева және Сева Деми-
довтің қолынан шыққан. К$рмеге То-
ми рис патшайым, Абылай хан, Абай 
Құнан байұлы сияқты тарихтағы ұлы 
тұлға лардың образы сомдалған қуыр-
шақтар қойылған. Олардың бейнесі мен 
костюмі арқылы тарихи тұлға туралы 
ақпарат алып қана қоймай, сонымен 
қатар тұтас бір дәуірдің лебін сезінгендей 
болдық. 

К$рменің кураторы – Қазақстан 
Суретшілер одағының мүшесі, «Апорт» 
сауда орталығының арт-директоры 
Светлана Киляоглова іс-шараның басты 
мақсаты қоғамда кез келген мәдениеттің 
екі бағытта – дәстүрді сақтау және жаң-
ғырту арқылы дамитынын айтты. 

Қуыршақ авторларының бірі, шебер 
Марина Асимидің айтуынша, оның осы 

$нермен шұғылданып жүргеніне үш 
жыл болыпты.

«Қазір мүсін $нерін тереңірек оқып, 
зерттеп жүрмін. Негізгі жұмыстардың 
ішінде әнші Виктор Цойдың, қолбасшы 
Томирис патшайымның образын бейне-
лейтін қуыршақтарымды атап $туге 
болады. Томирис қуыршағын режиссер 
Ақан Сатаев түсірген «Томирис» фи-
льмін дегі басты р$лді сомдаған актриса 

Альмира Тұрсынға ұқсатып жасадым. 
Ол жұмысымды   екі ай бұрын аяқтадым. 
Қуыршақты жасай отырып, мен патша-
йымның барлық эмоциясы мен сезімін, 
Кир патшаға қарсы шыққан кезіндегі 
батылдығы мен табандылығын жеткізгім 
келді», – дейді ол. 

Томирис патшайым қуыршағының 
киімі таза былғары мен күдеріден, 
шашы Ангор ешкінің жүнінен жасалған. 
Ал қуыршақтың к$зін шебер тапсы-
рыспен арнайы маманнан алдырған. 
Айта кету керек, барлық қуыршаққа тек 
табиғи материалдар пайдаланылған.

Ал тағы бір автор Татьяна Фисен-
коның негізгі мамандығы – экономист. 
Шығармашылықпен алты жылдан бері 
айналысады екен. 

«Жылына шамамен 2-3 қуыршақ 
жасаймын. Қуыршақты пластиктен 
әзірлеп, шаш жапсырамын. Қол-аяғын 
б$лек мүсіндеймін. Образды қайдан 
ала сыз десеңіз, интернеттен қарап, к$р-
мелерге барып, идеялар жинаймын. 

Кейде $зім не істеп жатқанымды түсін-
беймін. ;йткені мен суретші емеспін. 
Мен к$ркем$нерге байланысты ешқан-
дай арнайы оқу оқымағанмын. Тек бұл 
жолда маған к$мекке келер, бағыт-
бағдар сілтер жалғыз дүние – шабыт. 
Барлығы шабыттан туады. К$рмелерде 
жүрген кезде қуыршақтарды к$ріп қа-
лып, мен де осындай туындыны $мірге 
әкелгім келетінін түсіндім. Қуыршақ 
жасау $неріне деген қызығушылығым 
осылай басталды», – деп ағынан ақта-
рылды шебер.

К$рмеге қойылған тоғыз қуыршақ-
тың бесеуі осы Татьянанікі. 

«Қуыршақтарымды бұған дейін 
Алматыдағы Қастеев музейіне, сондай-
ақ Ресейдің Мәскеу, Саратов, Новосібір 
және Нижний Новгород секілді қала-
ларында $ткен к$рмелерге қойғанмын», 
– деді Т.Фисенко. 

Айта кету керек, к$рме 11 маусымға 
дейін жалғасады.

  Аяжан ИСИНА, 
Дамира С;РСЕМБАЙҚЫЗЫ,

ЕҰУ  студенттері

көрмесікөрмесі
ҚуыршақтарҚуыршақтар

Қуыр шақтар алматылық шеберлер 
Та тьяна Фисенко, Марина Асими, 

Алиса Меңдіғалиева және Сева 
Де ми довтің қолынан шыққан. К'рмеге 
Томирис патшайым, Абылай хан, Абай 
Құнан байұлы сияқты та рихтағы ұлы 

тұлға лардың образы сомдалған 
қуыршақтар қойылған. Олардың 

бейнесі мен костюмі арқылы тарихи 
тұлға туралы ақпарат алып қана 
қоймай, сонымен қатар тұтас бір 

дәуірдің лебін сезінгендей 
болдық. 

Каир опера театрында аза�-
станны� Мысырда�ы мәдени 
к�ндеріне арнал�ан гала-кон-
церт �тті.

Каирдің басты сахнасында Ал-
мас бек Алматов, Батыржан Мықты-
баев, «Салтанат» мемлекеттік би 
ансамблі, «Астана Опера» солистері, 
«Алашұлы», «Сұлу» топтары және 
басқа да отандық әртістер $нер к$р-
сетті. Олар эстрадалық, халық әндері 
мен классикалық шығармаларды 
орындады. ;нерпаздарды дирижер 
Абылай Тілепбергеннің жетек ші-
лігімен Құрманғазы атындағы ұлттық 
халық аспаптар оркестрі сүйемелдеді.

Залда жергілікті к$рермен к$п 
болды. Гала-концерт к$рермендері 
Мы сырдың дәстүрлі әуендерінің 
попурриін ерекше жылы қабылдап, 
зор қошемет білдірді.

Гала-концертпен қатар Каир 
опера театрында қазақ қолданбалы 
$нерінің к$рмесі $тті. Ұлттық киім-
дегі әртістер мен қол$нершілер 
қонақтардың назарына қолдан жа-

салған дәстүрлі  бұйымдарды ұсын-
ды.

Гала-концерттен кейін Мәдениет 
және спорт министрі Асхат Оралов 
Мысырдың мәдениет министрі 
Невин Bл-Киланимен кездесу $ткіз-
ді. Асхат Оралов әріптесіне мәде ниет 
күндерін ұйымдастыруға к$мектес-
кені үшін алғыс айтып, Bл-Килани 
мырза мен жергілікті әртістерді 
Қазақстанға шақырды.

«Мысырда Қазақстанның мәде-
ниет күндеріне арналған іс-шаралар 
жоғары деңгейде $ткенін атап $ткім 
келеді. Каир тұрғындары мен қонақ-
тары біздің әртістеріміздің $неріне 
тәнті болғанына сенімдімін. Bлемді 
қазақ мәдениеті мен $нерімен таныс-
тыратын осындай іс-шаралар басқа 
елдерде де $теді. Осылайша, мәдениет 
саласының қызметкерлері әлемдік 
сахналарда $з талантын к$рсете ала-
ды. Министрлік бұл бағытта белсенді 
жұмыс жүргізіп жатыр», – деді Асхат 
Ора лов.

Б.ИКРАМОВА

Dimashnews.com сайтының 
мәлі метінше, үш видеоролик тран-
сляциясын қазақ әншісінің ресми 
фан-клубы ұйымдастырған. Видео-
роликтер тәулік бойы әр 20 минут 
сайын LED-экранда к$рсетіледі.

Естеріңізге сала кетсек, 24 мау-
сым күні Димаш Құдайбергеннің 
Малайзия астана сы Куала-Лум-
пурдегі бірінші жеке концерті  $теді.

Бұған дейін Димаш Құдайберген 
Omir  деп аталатын жаңа музыка-
лық клипын ұсынған болатын. 
Bнші $нер туындысын жанкүйер-
леріне арнады.

OMİR ТАЙМС-СКВЕРДЕ 
КӨРСЕТІЛДІ

Нью-Йорк Таймс-Скверіндегі е� �лкен әрі әлемге танымал LED-
экранны� бірінде Димаш *дайбергенні� таяуда жары� к�рген    
Omir  музыкалы� клипі мен оны� алда�ы уа�ытта Малайзияда �тетін 
жеке концертін �олдау�а арнал�ан видеороликтер к�рсетіліп 
жатыр.

Регбиден аза�стан әйелдер �*рамасы Нидерланд астанасында 
�ткен Amsterdam Sevens халы�аралы� турниріні� же�імпазы 
атанды.

Ел құрамасы дәстүрлі бәсекеде 7 ойынның барлығында жеңіске жетті. Бұл 
қа тарда Латвия құрамасы мен Нидерландтың жоғарғы дивизионындағы 
клубтар бар.

Айта кетсек, ел құрамасы финалда былтыр да аталған турнирде жеңімпаз 
атанды. Ал 2019 жылы қазақстандық «Алматы» клубы турнирдің жеңімпаз 
тұ ғы рына к$терілген.

Халықаралық турнирдің 50 жылдық тарихы бар. Жарыс Еуропадағы 
беделді турнирдің бірі саналады. Турнир алғаш рет 1972 жылы $тті.

Еске салсақ, бұдан бұрын регбиден Қазақстан құрамасы Азия чем-
пионатының күміс жүлдегері болған еді.

ҰЛТТЫҚ ҚҰРАМА 
ЖЕҢІМПАЗ АТАНДЫ
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